
№ 65 (4625)
27 жнiўня  2021 г.
Выдаецца з лiпеня 1995 г.  
на беларускай  
i рускай мовах

Выдавец:УП «Народная Воля». 
Кошт — свабодны.

Íà ïðàñòîð,  íà øûðîê³ ðàçëîã 
Âûõàäç³,  ìîé íàðîä,  ãðàìàäîþ...
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«Народная Воля» в Facebook  www.facebook.com/nv.online.info  
в Vkontakte www.vk.com/nvonlineinfo

25 жніўня 1991 года Вярхоўны Савет 
БССР надаў Дэкларацыі аб суверэнітэце 

канстытуцыйны статус.

З 30-годдзем 
Незалежнасці Беларусі!

Не губляйце сувязі  
з «Народнай Воляй»!

ЛІСТ З РЭДАКЦЫІ

Шаноўныя прыхільнікі «Народнай 
Волі»!

Мы разумеем, якую ролю ў Вашым 
жыцці адыгрывае незаангажаванае сва-
боднае СЛОВА, якое не прайшло праз 
абмежаванні жорсткай цэнзуры.

Такое свабоднае СЛОВА вось ужо 27-ы 
год даносіць «Народная Воля». І рэдакцыя 
прыкладае ўсе высілкі для таго, каб наша 
і ваша газета як мага хутчэй змагла дру-
кавацца на паперы і даходзіць да чытачоў 
у ранейшым варыянце. На жаль, пакуль 
нам адмоўлена ў паліграфічных паслугах 
як у Беларусі, так і ў Расіі. А таму пра-
цягваем выдаваць «Народную Волю» ў 
электронным варыянце. Вядома ж, не ўсе 
Вы, сябры, карыстаецеся камп’ютарам. 
Але выйсце ёсць: не можа быць, каб нех-
та з Вашых родных, сяброў, суседзяў, 
саслужыўцаў не быў у ладах з сучаснымі 
інфармацыйнымі тэхналогіямі. Папрасіце 
іх, каб яны за Вашы сродкі падпісалі 
Вас на PDF-версію газеты, і ўжо праз іх 
Вы зможаце атрымліваць самыя свежыя 
нумары «Народнай Волі» ў раздрукава-
ным выглядзе.

Падпісацца на PDF-версію «Народнай 

Волі» можна на сайце belpressa.by.  
Для гэтага трэба зайсці на сайт  
belpressa.by, націснуть ўкладку «2021» 
і выбраць месяцы, на якія вы будзете 
афармляць падпіску.

Паколькі рэдакцыя ўжо каторы месяц 
не мае даходаў ад рэалізацыі выдання 
праз «Белпошту» і «Белсаюздрук», то 
мы рэальна зацікаўлены ў павелічэнні 
падпісчыкаў на PDF-версію.

Асобна звяртаемся да тых, хто мае маг-
чымасць праявіць адрасную дабрачын-
насць. Ёсць некалькі спосабаў пералічыць 
грашовыя сродкі (даём рэквізіты ў 
рускамоўным варыянце) на рэдакцыйны 
рахунак.

1.Через ЕРИП:
СМИ – Н (просто буква) – «Народная 

Воля» – Добровольные взносы.
2.Через БАНК:
ИЧУП «Народная Воля». 220030 

г.Минск, ул.Энгельса, 34а
р/с BY08 PJCB 3012 0065 3510 0000 0933,
Код PJCBBY2X, ЦБУ 113 «Приорбанк» 

ОАО, г.Минск
УНП 100961759, ОКПО 37381505

Загадзя выказваем шчырую ўдзячнасць!

Вы – з «Народнай Воляй»,
«Народная Воля» – з Вамі!

10 падзей і працэсаў, якія 
вызначылі і ўмацавалі 

беларускую незалежнасць 
цягам апошніх 30 гадоў

Палітычны аглядальнік Валерый Карбалевіч 
напісаў пра 10 самых важных, на ягоны 

погляд, падзей, якія прадвызначылі 
30-гадовую незалежнасць Беларусі.

Дефицит 
бюджета 
Беларуси  
за месяц 

вырос 
на треть

Дефицит республиканского 
бюджета в первом полугодии 
составил 1,561 млрд рублей, 
сообщает Минфин Беларуси. 
Страна снова больше тратит, 
чем зарабатывает. Только за 
май-июнь мы ушли в минус 
еще на полмиллиарда рублей.

Властей снова подвел рост 
расходов (плюс 17,4%) до 14,197 
млрд рублей. Почти 60% из 
этих средств ушло на общего-
сударственную деятельность.

Примечательно также, что на 
обслуживание госдолга в янва-
ре–июне 2021 года ушло 1,18 
млрд рублей. То есть это только 
выплата страны по процентам 
выданных нам кредитов. При 
этом доходы составили лишь 
12,635 млрд, прибавив целых 
22% к уровню первого полуго-
дия прошлого года.

При этом основная часть 
заработанных в бюджет денег 
снова пришлась на налоги – 
10,7 млрд рублей поступлений, 
что почти на треть больше, чем 
годом ранее.

Ранее сообщалось, что 
дефицит республиканского 
бюджета Беларуси в январе–
мае был менее 1 млрд рублей 
(976,4 млн). Выходит, за май-
июнь мы ушли в минус еще на 
полмиллиарда рублей.

Памёр паэт  
Алесь Разанаў

Перастала біцца сэрца Алеся Разанава. Ён – адзін з самых 
знакамітых беларускіх паэтаў усіх часоў. Яму было 73 гады.

РЭТРАСПЕКТЫВА

1. 25 жніўня 1991 года Вярхоўны Савет 
БССР пастанавіў надаць Дэкларацыі аб 
суверэнітэце БССР канстытуцыйны статус. 
Саму Дэкларацыю прынялі 27 ліпеня 1990 
года. А рашэнне 25 жніўня 1991 года дэ-юрэ 
азначала абвяшчэнне незалежнасці. Таксама 
быў замацаваны прыярытэт беларускіх 
законаў над агульнасаюзнымі. Такім чынам 
дзень 25 жніўня стаў лёсавызначальным у 
заснаванні беларускай незалежнасці.

2. 19 верасня 1991 года Беларуская 
Савецкая Сацыялістычная Рэспубліка 
(БССР) была перайменавана ў Рэспубліку 
Беларусь. У гэты дзень былі прыняты новыя 
дзяржаўныя сімвалы: герб «Пагоня» і бел-
чырвона-белы сцяг.

3. 8 снежня 1991 года былі падпісаны 
Белавежскія пагадненні, паводле якіх 
адбыўся роспуск СССР. Дакумент 
канстатаваў, «што Саюз ССР як суб’ект 
міжнароднага права і геапалітычная рэаль-
насць спыняе сваё існаванне». Белавежскія 
пагадненні былі ратыфікаваны Вярхоўным 
Саветам Рэспублікі Беларусь 10 снежня 1991 
года.

4. 15 сакавіка 1994 года Вярхоўны Савет 
прыняў Канстытуцыю Рэспублікі Беларусь. 
Дакумент набыў моц 30 красавіка 1994 года.

5. Пабудова інстытутаў незалежнай дзяр-
жавы: прэзідэнт, урад, парламент, мясцо-
выя органы ўлады, судовая сістэма, войска, 
праваахоўныя органы, мытня, памежная 
служба, фінансавая сістэма, адукацыйная 
сістэма і іншыя.

6. Увядзенне сваіх грошай, афіцыйнай 
грашовай адзінкі Беларусі – беларускага 
рубля. Гэта адбылося ў 1992 годзе. Пытанне 
важнае таму, што цягам усіх 30 гадоў 
існавання незалежнай дзяржавы адбываецца 
замах на ўласную грашовую адзінку. Пакуль 
беспаспяховы.

У 1994 годзе падчас прэзідэнцкай выбар-
чай кампаніі тагачасны прэм’ер-міністр 
Вячаслаў Кебіч падпісаў дамову з урадам 
Расіі аб аб’яднанні грашовых сістэм.

Артыкул 13 падпісанай у 1999 годзе 
«Дамовы аб стварэнні саюзнай дзяржавы» 
Беларусі і Расіі прадугледжваў увядзенне 
адзінай грашовай адзінкі. 30 лістапада 2000 
года ў Мінску было падпісана Міждзяржаўнае 
пагадненне паміж Рэспублікай Беларусь 

і Расіяй аб увядзенні адзінай грашовай 
адзінкі і фарміраванні адзінага эмісійнага 
цэнтра «саюзнай дзяржавы». Яно прадуглед-
жвала, што ролю адзінай грашовай адзінкі 
з 1 студзеня 2005 года павінен быў выкон-
ваць расійскі рубель, а з 1 студзеня 2008 
года меліся ўвесці адзіную грашовую адзінку 
«саюзнай дзяржавы».

У 2019 годзе ўрады Беларусі і Расіі 
абмяркоўвалі 31 «дарожную карту» 
эканамічнай інтэграцыі. Якраз 31-я карта 
прадугледжвала пераход да адзінай валюты. 
Ці стаіць гэтае пытанне падчас сёлетняга 
абмеркавання 28 «дарожных карт», не паве-
дамляецца.

7. Адмова Барыса Ельцына ў 1997–1999 
гадах падпісваць ініцыяваныя Лукашэнкам 
дакументы. Нежаданне прэзідэнта РФ дапу-
скаць Лукашэнку ў расійскую палітыку фак-
тычна ўратавала незалежнасць Беларусі. 
Такі парадокс гісторыі.

8. Палітыка шматвектарнасці, якую 
праводзіў афіцыйны Мінск у 2014–2020 
гадах, умацавала міжнародную суб’ектнасць 
Беларусі. Пазіцыя адноснага нейтралітэту ў 
канфлікце Расіі з Захадам і Украінай, такты-
ка балансавання паміж рознымі цэнтрамі сіл 
падвысіла аўтарытэт краіны ў свеце. Можна 
сказаць, што толькі ў гэтыя гады ў Беларусі 
з’явілася дыпламатыя.

9. Выбух масавых пратэстаў 2020 года 
стаў важнай праявай завяршальнага працэсу 
станаўлення беларускай нацыі. У процівагу 
рэжыму, які апелюе да савецкай традыцыі, 
пратэставае грамадства ўзяло на ўзбраенне 
традыцыйныя нацыянальныя сімвалы: 
бел-чырвона-белы сцяг і герб «Пагоня». На 
іх аснове фарміруецца новая (несавецкая) 
беларуская ідэнтычнасць. Пасіянарны выбух 
беларускага соцыуму – гэта своеасаблівая 
форма нацыянальна-вызвольнага руху.

10. Сам факт існавання незалежнай дзяр-
жавы цягам 30 гадоў умацоўвае беларускую 
дзяржаўнасць. Проста ў выніку інерцыі 
палітычнага працэсу. З’явілася новае пака-
ленне беларусаў, якія выраслі ў суверэннай 
дзяржаве і не разумеюць саму пастаноўку 
пытання аб пагрозе незалежнасці. І чым 
больш будзе існаваць незалежная Беларусь, 
тым больш гарантыі незваротнасці яе 
дзяржаўнасці.

SOS! РАЗВІТАННЕ

Выключаны з універсітэта ў 1969 год-
зе за патрабаванне навучання па-беларуску, 
ён не зламаўся. Ягоныя філасофскія вершы 
змянілі беларускую літаратуру.

Алесь Разанаў нарадзіўся 5 снежня 1947 
года ў вёсцы Сяльцы, што ў Бярозаўскім 
раёне. У 1966 годзе паступіў на філфак 
Беларускага дзяржаўнага ўніверсітэта, 
у 1968-м разам з іншымі студэнтамі-
філолагамі падпісаў ліст на імя Пятра 
Машэрава з патрабаваннем весці выкладан-
не ва ўніверсітэце па-беларуску. Праз нейкі 
час быў адлічаны з БДУ.

Аўтар зборнікаў «Адраджэнне», 
«Назаўжды», «Шлях-360» ды іншых. 
Перакладаў творы многіх вядомых замеж-
ных аўтараў.

Бывай, творца! Няхай пухам будзе табе 
родная зямелька.

Бязмежжа
Палову жыцця падаюся ў свет,  

       палову – варочаюся са свету,
палову жыцця пішу на дарозе  

                           свае імёны,
палову – закрэсліваю напісанае,
палову жыцця расту ад зямлі, 

            палову – расту з зямлёю:

і ўсё менш ува мне мяне, і ўсё 
больш бязмежжа.



Кожны народ мае хоць адзiн 
генiяльны твор – мову.



Калі ўсе згублены ключы,
калі ні шанцу,
анічога –
усё ж ідзі,
любі,
крычы
і пасягай на перамогу.
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ИЗ ПРЕССЫ

«Это человек,  
который может возрождаться 

и начинать всё с нуля»
Юлия Слуцкая – известный медиаменеджер и создательница белорусского «Пресс-клуба». В журналистику она пришла в 1994 году. За 26 лет 

работы ей несколько раз приходилось начинать свое дело с нуля и практически каждый раз – после очередных президентских выборов.

От редакции
В прошлом номере «Народная Воля» опубликовала мнение известных людей по поводу информации о том, что 

медиаменеджера, создательницу белорусского «Пресс-клуба» Юлию Слуцкую после ареста непрерывно допрашивали  
36 часов. «Народная Воля» решила ближе познакомить своих читателей с этой знаковой особой белорусской журналистики.

«Когда Юля ушла из 
«Комсомолки», было 
ощущение, что земля 

ушла из-под ног»
По образованию Юлия Слуцкая 

социолог – она окончила философский 
факультет Белорусского государственно-
го университета. В 1994 году пришла в 
«БелКП-Пресс» на позицию социолога. 
Спустя несколько месяцев стала главным 
редактором «Комсомольской правды» в 
Беларуси».

К тому моменту, как вспоминала Юлия 
Слуцкая в интервью для baj.by, тиражи 
«Комсомольской правды» сильно обва-
лились. В 1989–1990 годах они достигали 
1 миллиона экземпляров, в 1994-м еже-
недельный выпуск расходился тиражом 
максимум в 30 тысяч, а ежедневный – 
около 4−5 тысяч.

В «Комсомолке» Юлия проработала до 
2006 года. За это время она с нуля раз-
работала концепцию белорусской вер-
сии издания, создала команду и подняла 
тиражи в более чем десять раз – до 330 
тысяч экземпляров «толстушки».

Виктор Малишевский познакомился 
с Юлией Слуцкой в 1994 году. В каких 
обстоятельствах – уже точно и не вспом-
нит.

– Тогда я был студентом, приносил 
свои статьи в редакцию. Примерно в 
такой ситуации и познакомились. Позже 
стали работать вместе.

По воспоминаниям Виктора, бело-
русский контент в «Комсомолке» на тот 
момент занимал всего пару «не силь-
но концептуальных» страниц. Вместе с 
Юлией они думали над тем, как может 
выглядеть белорусская версия газеты.

– Разработали схему, придумали рубри-
ки, набрали сильную команду. В резуль-
тате оттуда вышло много известных 
журналистов, которые сейчас работают в 
разных СМИ.

Сперва белорусский контент в 
«Комсомолке» занимал четыре страни-
цы, затем – в два раза больше и в конце 
концов занял половину газетных полос.

– Мы перекраивали российскую 
«Комсомолку» под себя, – рассказывает 
Виктор Малишевский о том времени, 
когда главным редактором была Юлия 
Слуцкая. – В московском офисе всегда счи-
талось, что белорусская команда – одна 
из самых крутых, которая, во-первых, 
приносила прибыль, во-вторых, делала 
очень качественный продукт. В Москве 
удивлялись, почему белорусские журнали-
сты не переезжают в Москву или Питер. 
Но мы к этому никогда не стремились. У 
нас была своя политика. Во время рабо-
ты с Юлей мы застали много проблем в 
отношениях Беларуси и России, напри-
мер, газовые войны. И у нас была четкая 
установка: мы всегда стояли на бело-
русской стороне. Не просто не позволяли 
диктовать себе пророссийскую позицию – 
Юля делала так, чтобы этих разговоров 
даже не возникло. В этом смысле мы были 
максимально независимы.

Бывшая журналистка «Комсомольской 
правды» в Беларуси» Надежда 

Белохвостик познакомилась с Юлией 
Слуцкой в 1998 году в одной из журна-
листских поездок.

– Тогда я работала в «Вечернем 
Минске», а Юля была главным редакто-
ром «Комсомолки» и собирала команду. 
Она меня позвала, но я пришла в газету 
позже – в самом начале 2000-х. Тогда это 
был небольшой вкладыш в российскую 
«Комсомолку». В результате за несколь-
ко лет газета выросла, и белорусские 
материалы составляли в ней половину 
контента.

В 2000-х годах «Комсомолка» стала 
одним из самых популярных печатных 
изданий Беларуси. Во многом благода-
ря тому, что Юлия была талантливым 
менеджером и редактором, считает 
Надежда Белохвостик.

– Она умеет собирать классную 
команду и руководить ей. И с ней всегда 
очень интересно работать.

– Что Юлия Слуцкая больше всего 
ценит в людях?

– В первую очередь профессионализм, 
желание работать, способность быть 
конструктивным, умение подставлять 
плечо и быть членом команды. Команда 
для нее очень важна. Это секрет успеха 
практически всех ее проектов.

В 2006 году Юлия Слуцкая ушла из 
«Комсомолки», хотя и не планировала 
этого. По словам Надежды, это было 
очень болезненно и для нее, и для всей 
редакции.

– Это стало последствием 
президентских выборов 2006 года. Тогда 
мы освещали их очень активно и подробно. 
Вели онлайны, которые только-только 
появлялись, предоставляли площадку 
для всех кандидатов в президенты. Мы 
старались давать максимально полную 
картину происходящего. В детали 
Юлиного ухода нас не посвящали. Но это 
был очень тяжелый момент и для нас, 
и для нее. Было ощущение, что земля 
ушла из-под ног. Команду обезглавили. 

Тем не менее благодаря тому, что она 
собрала и вырастила сильную команду, 
мы продолжали придерживаться тех же 
профессиональных стандартов.

«У краіне 
таталітарнай 
аднойчы ты 

разумееш: калі не я, 
то хто?»

Из «Комсомолки» Юлия Слуцкая 
ушла в никуда. В начале 2007 года ей 
предложили возглавить минское бюро 
«Еврорадио». В тот момент было много 
сомнений: смущала специфика радио и 
работа в некоммерческом СМИ, но она 
решила попробовать.

– Я не стварала гэтую каманду з нуля 
– яна ўжо была, калі я прыйшла. Але 
гэта была каманда вельмі нявопытная, 
няўмелая. Першыя месяцы я проста 
плакала над тэкстамі, якія мне прыносілі. 
Не магла сысці дахаты да 11−12 ночы, 
трэба было іх неяк перапрацоўваць. 
Але ў гэтым быў свой кайф, бо стаяла 
задача навучыць, – рассказывала Юлия 
Слуцкая в интервью Глебу Лободенко. 
– Што я ўзяла з «Камсамолкі»? Ведаеце, 
журналістыка – заўсёды журналістыка. 
І тое, што спрацоўвала ў «Камсамолцы», 
спрацоўвала і на «Еўрарадыё». Былі 
асаблівасці, звязаныя са спецыфікай 
радыё, і тут мне самой давялося вучыцца, 
бо я ў гэтым не разбіралася.

После того как Юлия Слуцкая 
покинула «Комсомольскую правду», 
решение уйти принял и Виктор 
Малишевский. С 2007 года они вместе 
работали на «Еврорадио».

Виктор вспоминает, что сразу после 
прихода на радио, которое вещало и 
писало на белорусском языке, Юлия также 
перешла на белорусский, чтобы между ней 
и редакцией не было барьера.

– Я, кстати, так и не смог. Нужно 
было себя перебороть. Если я скажу, 
что было невероятно трудно, то это 
будет самым подходящим определением. 
Думаю, не только для меня, но и для нее. 
Но она смотрела на эту ситуацию как 
на новый проект и новые возможности.

В 2010 году, когда возникло движение 
«Говори правду», выдвинувшее 
кандидатом на президентских выборах 
Владимира Некляева, Юлия взялась 
организовывать работу с медиа для 
кампании. Позже свое решение она 
объясняла так:

– У заходнім успрыманні пазіцыя 
журналіста і чалавека, які займаецца 
грамадскай дзейнасцю, – гэта розныя 
пазіцыі, і яны супярэчаць адна адной. 
Але ў краіне таталітарнай аднойчы ты 
разумееш: калі не я, то хто? Узнікла ідэя 
грамадзянскага руху «Гавары праўду», у 
якім былі мае добрыя знаёмыя і сябры. 
І мяне папрасілі арганізаваць працу з 
медыя – тым, у чым я разбіралася. Я ніяк 
не была адным з кіраўнікоў, гэта смешна! 
Аднак я напраўду прыдумляла, планавала 
і потым ажыццяўляла працу кампаніі з 
медыямі.

Сразу после президентских выборов 
в офис «Еврорадио» пришли силовики, 
провели обыск и конфисковали технику. 
Юлия Слуцкая улетела в Варшаву.

– Пасля 19 снежня стан быў такі… 
Некалькі дзён не спалі, працавалі ў 
жывым эфіры на «Еўрарадыё»… Падзеі 
былі незвычайныя. Не ведаю, як хто, але 
мы такіх брутальных падзей не чакалі. 
Для мяне асабіста склалася так, што 
прэзідэнт «Еўрарадыё», можна сказаць, 
проста загадаў мне ехаць у Варшаву. Ён 
сказаў: «На два дні чакаю цябе ў Варшаве, 
і без размоў». Ехала я сапраўды на два 
дні – у швэдры і лыжных ботах, зубную 
шчотку толькі прыхапіла з сабой. Гэта 
было 21 ці 22 снежня. І ўжо калі я была 
ў Варшаве, падзеі сталі разгортвацца 
далей.

Зранку 24-га, на Раство, я збіралася 
вярнуцца ў Мінск, у мяне былі квіткі на 
самалёт. Я прыйшла ў аэрапорт, прайшла 
кантроль, у тым ліку пашпартны. І 
ўжо перад самым самалётам адкрыла 
інтэрнэт, стала чытаць навіны 
і зразумела, што большасць людзей, з 
якімі я працавала падчас гэтай выбарчай 
кампаніі, знаходзяцца ў турме КДБ. 
Да таго моманту я ведала, што ўжо 
прайшоў ператрус на офісе «Еўрарадыё», 
што канфіскавана ўся тэхніка ўключна з 
маім ноўтбукам.

І проста зразумела ў пэўны момант, 
што, вярнуўшыся, хутчэй за ўсё, з 
трапа самалёта паеду ў іншае месца. Не 
скажу, што вельмі проста даюцца такія 
рашэнні. Але ў той час я меркавала, што 
гэта часова, і не планавала заставацца ў 
Варшаве.

На протяжении нескольких лет Юлия 
Слуцкая жила в Варшаве. Там она создала 
Информационное бюро солидарности – 
его работа была нацелена на то, чтобы 
обращать внимание иностранных 
журналистов на Беларусь.

Спустя несколько лет, несмотря на 
опасение за свою безопасность, Юлия 
Слуцкая приняла решение вернуться 
домой.

В 2015 году в Минске она с нуля 
создала белорусский «Пресс-клуб» – 
это площадка, которая объединяет 
журналистов, предоставляет для 
них образовательные возможности и 
нетворкинг. С лекциями и тренингами 
в «Пресс-клубе» выступали известные 
аналитики, журналисты-расследователи, 
исследователи медиа.

Кроме этого, «Пресс-клуб» запустил 
несколько самостоятельных проектов. 
MediaIQ занимается мониторингом 
белорусских медиа на предмет 
соблюдения журналистских стандартов, 
признаков пропаганды и манипуляций. 
В 2018 году заработал первый в Беларуси 
акселератор для технологических 
стартапов в медиаиндустрии LaunchME. 
А относительно недавно был открыт 
новый проект – «Академия «Пресс-
клуба», в которой журналисты и 
редакторы могут приобрести новые 
компетенции и запустить проекты.

22 декабря 2020 года в «Пресс-
клуб» пришли силовики с проверкой 
«по фактам нарушений налогового 
законодательства Республики Беларусь». 
Спустя почти сутки Юлия Слуцкая и ее 
коллеги Алла Шарко, Сергей Ольшевский, 
Сергей Якупов, Петр Слуцкий нашлись в 
списках тех, кто содержится в ИВС на 
Окрестина. 

– Репутация Юли в профессиональном 
сообществе безупречна. И она 
невероятна в общении. Во многом 
успех всех ее проектов обусловлен ее 
харизмой и обаянием, – рассказывает 
Надежда Белохвостик. – Я никогда не 
видела ее кричащей. Всегда бывают 
сложные моменты, но Юля не решает 
их с помощью злости или агрессии. Мы 
знакомы более 20 лет. И все эти годы я 
вижу, что это человек, который может 
возрождаться и начинать все с нуля. Как 
она это делает – не знаю. В ней просто 
невероятное количество энергии.

«Íàðîäíàÿ Âîëÿ» â Facebook  www.facebook.com/nv.online.info â Vkontakte www.vk.com/nvonlineinfo
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Всё познается в сравнении. 30 лет назад Беларусь и Украина провозгласили государственную независимость. Две страны-соседки,  
которые были связаны между собой вековой историей, почти одновременно приняли Декларацию о независимости: Украина – 24-го,  

а Беларусь – 25 августа 1991 года. И если украинцы празднуют восстановление своей независимости, организовав настоящий, 
объединяющих всех большой праздник в кругу многочисленных друзей из разных стран, то нам в этом плане особо гордиться нечем. 

Похоже на то, что отсчет времени Независимости Беларуси у официальных лиц свой.

Украина: большой праздник  
по случаю 30-летия со дня 

провозглашения Независимости

Можно тысячу раз говорить о 
том, что в Украине седьмой год идет 
война, но украинцы доказали, что 
они способны отстаивать свою неза-
висимость с оружием в руках. А у 
российских агрессоров, несмотря на 
превосходство, не получается окку-
пировать страну полностью, они 
получают достойный отпор.

Последняя неделя показала, с 
чем суверенная Украина подошла к 
празднованию своего тридцатиле-
тия. Этот период был ознаменован 
рядом знаковых событий. 22 авгу-
ста страну посетила Ангела Меркель, 
канцлер Германии. Ее приезда жда-
ли с определенными опасениями. 
Некоторые эксперты предполага-
ли, что она привезет от Владимира 
Путина своеобразный план капи-
туляции Украины. Но, отнюдь, гла-
ва правительства Германии сделала 
Украине подарок к 30-летию, публич-
но признав, что фактически в стране 
нет гражданской войны и существует 
только две стороны военного кон-
фликта – Российская Федерация и 
Украина, несмотря на то, что Кремль 
всячески увиливал от признания 
этого факта, стараясь доказать миру 
обратное. Это заявление в очередной 
раз подчеркивает: западные страны 
прекрасно понимают, что прекра-
щение войны напрямую зависит от 
желания Российской Федерации.

На следующий день, 23 августа, 
в Киеве прошло достаточно репре-
зентативное международное меро-
приятие – «Крымская платформа». 
В Украину приехали представите-
ли 46 государств: президенты, пре-
мьер-министры и другие уполномо-
ченные официальные лица. Как ни 
пыталась страна-агрессор убедить, 
всех и, вероятно, себя прежде всего, 
что у Украины ничего не получится, 
что мир давно смирился с оккупа-
ций Крымского полуострова, но про-
изошедшее событие опровергло эти 
утверждения.

Фактически Украина таким мас-
штабным мероприятием впервые за 
семь лет оккупации Крыма поста-
вила перед международным сообще-
ством вопрос о деоккупации полу-
острова. И международное сообще-
ство поддержало ее в этом, приняв 
по итогам конференции соответ-
ствующую декларацию, в которой 
Российская Федерация обозначена 
страной-оккупантом и агрессором. 
Официальные представители ино-
странных государств в своих высту-
плениях четко обозначали позиции: 
«Международное сообщество не при-
знает незаконную аннексию этой 
украинской территории».

Прошло не разовое пиар-меро-
приятие, как некоторые хотят это 
представить. Это будет полноценная, 
наполненная содержанием, посто-
янно действующая переговорная 
площадка. Участники мероприятия 
решили создать «Международную 
Крымскую платформу как консульта-
тивный и координационный формат 
с целью мирного прекращения времен-
ной оккупации Российской Федерацией 
территории Автономной Республики 
Крым и города Севастополя и для вос-
становления контроля Украины над 
этой территорией в полном соот-
ветствии с международным правом».

Но на этой переговорной пло-
щадке будут подниматься вопросы 
не только по Крыму. Для белору-

сов она интересна еще и тем, что, 
по инсайдерской информации, в ее 
рамках планируется в дальнейшем 
обсуждение в том числе и белорус-
ского вопроса, связанного с угрозой, 
исходящей от диктаторского режи-
ма. Будут вырабатываться совмест-
ные решения, как международному 
сообществу реагировать и что пред-
принимать в ответ на неадекватные 
действия государственных чиновни-
ков Беларуси.

Страна-агрессор Российская 
Федерация прогнозируемо проигно-
рировала персональное приглаше-
ние президента Украины Владимира 
Зеленского принять участие в столь 
представительном международ-
ном мероприятии и устами пресс-
секретаря президента РФ Дмитрия 
Пескова обиженно заявила: «Мы 
относимся к этому мероприятию 
как к чрезвычайно недружественному 
по отношению к нашей стране. Мы 
категорически не приемлем подобные 
утверждения в отношении россий-
ского региона, в отношении Крыма. 
В этом плане отношение абсолютно 
однозначное – относимся как к анти-
российскому мероприятию».

Многие официальные междуна-
родные представители, включая пер-
вых лиц, 24 августа приняли участие 
в мероприятиях, посвященных трид-
цатилетию независимости Украины. 
Президенты Литвы, Латвии, Эстонии, 
министр иностранных дел Франции, 
а также православный Вселенский 
Патриарх Варфоломей присутствова-
ли на грандиозном военном параде, 
в котором участвовал весь силовой 
блок Украины: армия, различные 
спецслужбы, Национальная гвар-
дия, полиция, госслужбы по чрез-
вычайным мероприятиям и предста-
вители военных стран-союзников, в 
том числе входящих в блок НАТО. 
Тем самым союзники подчеркнули, 
что в случае продолжения агрессии 
Украина не останется одна и ей будет 
оказана помощь в том или ином мас-
штабе. Парад прошел на суше, на 
море (в Одессе) и в воздухе.

После официальной части состо-
ялось шествие, в котором приня-
ли участие десятки тысяч человек 
– представители украинского граж-
данского общества. По централь-
ной улице столицы прошли около 
70 колонн, состоящих из ветеранов 
войны, представляющих различные 
добровольческие структуры, пред-
ставителей объединения военных 
медиков, военных капелланов раз-
ных конфессий, волонтеров, репрес-
сированных, родных и близких 
погибших на российско-украинской 
войне, Муниципальной варты Киева, 
всех областей страны… В многоты-
сячном шествии принимала участие 
и белорусская колонна с флагами и 
историческими национальными сим-
волами, которую весьма тепло при-
ветствовали украинцы.

События последних дней показа-
ли, что, несмотря на все существую-
щие проблемы, украинцы не сломле-
ны духом, готовы жертвовать собой 
ради защиты государства от агрес-
соров и не одиноки – в стремлении 
защитить и построить сильное неза-
висимое государство их поддержива-
ет международное сообщество.

Александр ЦЫНКЕВИЧ,
собственный корреспондент 
«Народной Воли» в Украине.
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КалОНКа 
алЕСя НяЎвЕСя

Ён упэўніў дактароў, што 
здароўе будзь здароў!
18-гадовага жыхара Наваполацка 
не ўзялі ў армію. З гора ён у 
адзіночку выпіў дзве бутэлькі 
гарэлкі і на паркоўцы разграміў 
чужыя аўтамабілі. Узбуджана 
крымінальная справа.

Каб пачувацца па-геройску
І быць прывабным для дзяўчат,
Ён адслужыць хацеў у войску,
Узяць у рукі аўтамат.
Тым больш што некалі казалі,
Дый Бацька паўтараць прывык:
Хто не служыў, той варты жалю,
Бо не сапраўдны ён мужык.
Ішоў па позве, як на свята,
На медкамісію, аднак
Дахаты
Брыў з ваенкамата
Зусім разгубленым юнак,
Бы апынуўся ў лесе дзесьці…
Юнак пачуў ад дактароў:
– Каб адмыслова службу несці,
Здароўе трэба будзь здароў.
Такія ў арміі нагрузкі!
Муштра, манеўры, марш-кідкі…
А ты ў плячах задужа вузкі,
І прэс на пузе не такі,
Як у сапраўднага атлета.
Наогул важыш тры пуды.
Хіба ж, скажы, нармальна гэта?
Калі адкормішся за лета,
Наросціш мышцы, дык тады
Ты зможаш, хлопча, стаць салдатам –
На гэта мы дадзім дабро…
Хоць не пакрыў ад злосці матам,
Але кіпела ўсё нутро,
Калі пачуў такія словы.
«Ім дакажу, – рашыў юнак, –
Што я да арміі гатовы,
Што я мацак, а не здыхляк!»
Ідэя «мудрая» саспела,
Ён план прыдумаў «неблагі»…
Што ў нас дужэйшым робіць цела?
Што робіць смелымі мазгі?
Гарэлка – допінг лепшы самы,
Яна нам моцы дадае.
Пашыбаваў юнак да крамы
І ўпершыню купіў яе.
Прычым на дзве разжыўся пляшкі!
Нашто яму такі аб’ём?
Каб мець удар баксёрскі, цяжкі.
(Такія ў нас ва ўсіх замашкі:
Чым болей п’ём, тым лепей б’ём.)
Калі праз дзве ці тры гадзіны
Усё забулькаў у гарляк,
Дык вынік быў зусім не дзіўны:
А ён і праўда не здыхляк!
Машыны з блізкае паркоўкі
Адчулі гэта на сабе:
Непераможны, шустры, лоўкі
Хлапчына з імі ў барацьбе!
Каб іх разбіць, не трэба й молат!
Няхай пабачаць дактары,
Што ён асілак, існы волат –
Хоць заўтра ў армію бяры!
З машынамі ён выйграў схватку!
Ды толькі «волат» не дапёр,
Што моц ягоную спачатку
Ацэньваць будзе пракурор…
                   ***Мне верыць хочацца: за краты
Суд ахламона не пашле,
І зможа ён пайсці ў салдаты,
Калі адкорміцца. Але,
Як суд паставіцца варожа
І да астрога давядзе,
Наўрад ці сіл набрацца зможа
Ён на турэмнай баландзе…

Сабакі ў шоку
Мы сёння апынуліся ў бядзе –
Напаў каранавірус на людзей.
Наморднік начапіў любы і ўсякі.
У шоку зараз, мусібыць, сабакі…

Тры дыеты
Худзела. Каб дабіцца мэты,
Яна ўжывала тры дыеты:
З адной, падсеўшы да стала,
Паесці ўдосталь не магла…

На ўсе сто
– Хачу табе сказаць я, што
Ты выглядаеш на ўсе сто!
– Цябе падманвае пагляд:
Я выпіў дзвесце пяцьдзясят…

Не крылы, а рогі 
Як на трынаццаты паверх
Падняўся ты для суіцыду,
Бо жонка здрадзіла,
Павер:
Не так выказваюць агіду.
Душа і цела ў барацьбе,
Ступіць гатовы ў бездань ногі…
Ды варта помніць, што ў цябе
Не крылы выраслі, а рогі.

Паводле анатоміі
Жанчына кажа дзецюку
(Рэй павяла яна сама):
– Не прапануеце руку,
Яшчэ і сэрца ў вас няма – 
Я бачу з першага пагляду.
Дык дайце хоць на шыю сяду…

ГаЗЕта–ЧытаЧ

пРаШУ СлОва!

Аляксандр Радзькоў – 
доктар педагагічных навук

История любви
КаРтИНа жИЗНИ

Они любили друг друга 
молодыми. Их молодость 
пришлась на трудные после-
военные годы, и вышло 
так, что у каждого сложи-
лась своя жизнь: выросли 
достойные дети и внуки, 
появились очаровательные 
правнуки – милые копии 
предков. Каждому было чем 
гордиться.

Прожитые годы логич-
но подвели их к понима-
нию, что не следует обре-
менять потомков своими 
потребностями, желани-
ями и интересами. Тем 
более что каждый из них 
был в состоянии позво-
лить себе самостоятельное 
существование.

Все эти годы они помни-
ли друг друга, но никогда не 
встречались и не напомина-
ли о себе. Встреча произо-
шла по совершенно неве-
роятному стечению обсто-
ятельств – жизнь иногда 

устраивает такие шалости. 
Они были свободны, и 
далекая молодость напом-
нила о себе.

Их решение быть вме-
сте очень скоро перестало 
вызывать у родных и близ-
ких снисходительные улыб-
ки. Они безупречно подхо-
дили друг другу, восхища-
ли окружающих в любой 

обстановке: глаза светились 
любовью, а их диалоги эту 
любовь искусно прятали. 
Так было почти тридцать 
лет.

В феврале этого года 
на прогулке он вдруг упал 
и сломал шейку бедра. С 
людьми в возрасте такое 
бывает, а ему исполнилось 
девяносто три года.

Врачи сделали все, что 
требуется в таких случаях, 
предстояло долгое лечение. 
Для нее весь мир перестал 
существовать, она с утра до 
вечера была озабочена визи-
тами в клинику. Их встречи 
поражали персонал искрен-
ней нежностью и теплом.

В один из мартовских 
дней ее к нему не пустили: 

клинику закрыли на каран-
тин – несколько больных, в 
том числе и он, заразились 
коронавирусом. Они стали 
общаться по телефону. Ему 
объяснили ситуацию, но 
он все равно допытывался: 
почему она к нему не при-
ходит, неужели она его раз-
любила? В эти минуты лицо 
ее каменело.

Лечение перелома прохо-
дило успешно. Но незадолго 
до его завершения сделал 
свое черное дело коронави-
рус: его не стало…

Прошло три недели. На 
все вопросы она просит ее 
не беспокоить…

Михаил ЗАПОЛЬСКИЙ.

P.S. Я намеренно не 
пишу, как зовут моих 
реальных героев: Джон и 
Мэри, или Ян и Мария, или 
Иван да Марья. Подобных 
историй сегодня много. На 
всех одна беда.

Прачытаў у «Народнай 
Волі» за 15 мая аб тым, 
што былы міністр адукацыі 
Аляксандр Радзькоў напісаў 
аўтабіяграфічную кнігу. 
У публікацыі цытуецца 
прадмова да кнігі. Аўтар 
прадмовы (хутчэй за ўсё, 
нехта з блізкіх А.Радзькову 
людзей, магчыма, дачка) 
дапусціў, на жаль, памылку, 
прысвоіўшы А.Радзькову 
навуковую ступень доктара 
ф і з і к а - м а т э м а т ы ч н ы х 
навук. Матэматыку спадар 

Радзькоў выкладаў, але 
матэматычных дысертацый 
не пісаў і не абараняў. Ён – 
доктар педагагічных навук, 
аб чым паведамляецца 
ў рэдакцыйным дадатку 
«Из личного дела». І 
атрымліваецца з публікацыі, 
што ён – двойчы доктар. 
Выпраўце гэта, калі ласка!

Мой былы калега 
(пазней мой начальнік) 
пры жыцці ў Магілёве быў 
выдатным выкладчыкам і 
цікавым чалавекам. На жаль, 

спакусіўся на служэнне 
мамоне. І зараз застанецца 
ў гісторыі, між іншым, 
і як высокапастаўлены 
чыноўнік, што забараніў 
сустрэчы з сябрамі Саюза 
беларускіх пісьменнікаў 
у навучальных установах 
краіны. Цікава, ці піша ён 
аб тым у сваёй кнізе? І 
гэта не адзіная прыкрасць 
яго сталічнага жыцця. 
Шкада чалавека!

Міхась БУЛАВАЦКІ. 
Магілёў.

Што за ляскатам танкаў і 
рамонтам помнікаў Леніну?

Паважаная рэдакцыя!
Дазвольце праз 

«Народную Волю» давесці да 
неабыякавых суайчыннікаў 
маё ўласнае стаўленне да 
парадаў, салютаў і рознага 
пустазвонства аб вайне на 
тэлеканалах і ў афіцыйных 
газетах. Усё гэта чыстай вады 
прапаганда, прымітыўны 
падыход да асвятлення 
трагічных старонак нашай 
гісторыі. Да такой высновы 
я прыходжу, калі ўзгадваю 
многае з таго, што давялося 
перажыць маім родным. І 
што я сёння бачу.

Мой старэйшы брат 
Арсень нарадзіўся ў 1922 
годзе. Пасля заканчэння 
Багушэвіцкай сярэдняй 
школы паступіў у пяхотна-
кулямётнае вучылішча, якое 
знаходзілася ў Калінкавічах. 
Калі пачалася вайна, 
апынуўся на Заходнім фронце, 
камандаваў стралковым 
узводам. За баі пад Масквой 
быў узнагароджаны ордэнам 
Чырвонага Сцяга.

Падчас Ржэўска-
Вяземскай аперацыі, якую 
распачалі немцы, вялікая 
групоўка савецкіх войскаў, у 
складзе якой быў і мой брат, 
апынулася ў акружэнні, і 
значная частка асабовага 
саставу была знішчана, 
астатняя ўзята ў палон. У 
непрытомным стане са 
скразным раненнем грудзей 
трапіў у палон і Арсень. Ад 
смерці ўратаваў ардынарац, 
зняўшы з яго афіцэрскую 
гімнасцёрку і надзеўшы 
звычайную салдацкую. Ён 
данёс брата да зборнага 
пункта. Камандзіраў і 
цяжка параненых фашысты 
дабівалі на месцы, а 
салдат не чапалі. Даглядаў 

параненых палонны савецкі 
ваенны доктар.

Вясной 1943 года немцы 
пешшу пагналі палонных 
на захад. Ахова была 
невялікая, але палонныя 
самі пільнавалі адзін аднаго. 
Пры пераліку ўранку за 
аднаго ўцекача гітлераўцы 
на месцы расстрэльвалі 
дзясятак палонных.

Па прыбыцці ў 
перасыльны лагер, які быў 
створаны ў Барысаве, брату 
ўсё ж пашчасціла збегчы, і 
ён прыйшоў у родную вёску. 
Дома нікога не было. Бацьку 
арыштавала паліцаі, і ён з 
больш як трыма дзясяткамі 
жыхароў навакольных 
вёсак сядзеў пад вартай 
у Багушэвічах у касцёле, 
ператвораным ў турму. Маці 
з малымі дзецьмі, ратуючыся 
ад расстрэлу, пайшла ў свет. 
Мясцовы паліцай па п’яні 
паведаміў аднавяскоўцам, 
што начальнік мясцовай 
паліцыі збіраецца ехаць 
у Беразіно за дазволам на 
расстрэл арыштаваных. Брат 
з аднавяскоўцамі сачылі за ім 
і, калі ён вяртаўся, застрэлілі. 
Конь з забітым начальнікам 
прымчаўся да будынка 
паліцыі, падняўся перапалох, 
страляніна, вартаўнік збег, 
і арыштаваныя, узламаўшы 
дзверы касцёла, разбегліся.

Брат з сябрам пераплылі 
Бярэзіну і ўступілі ў 
партызанскі атрад, які 
базіраваўся ў лясах паміж 
рэкамі Бярэзіна і Друць 
(тэрыторыя Бярэзінскага, 
Бялыніцкага і Клічаўскага 
раёнаў). Падчас нямецкай 
блакады брат загінуў за 
кулямётам ад прамога 
пападання мінамётнага 
снарада. Быў пахаваны на 

месцы бою, на ўскрайку 
леса на мяжы Бярэзінскага 
і Клічаўскага раёнаў.

У 1960-я гады адбылося 
перапахаванне загінуўшых 
у брацкія магілы. Апошні 
спачын Арсень знайшоў 
на могілках, што на 
ўскрайку вёскі Мацевічы 
Бярэзінскага раёна.

Калі адзначалася 
70-годдзе Перамогі, я 
наведаў гэта месца. Мне 
было вельмі балюча 
глядзець на перакошаны 
сціплы помнік з адарванай 
плітой і бязлікім надпісам: 
«Тут пахаваны 78 
загінуўшых…»

Ні імён, ні прозвішчаў. 
Усяго на могілках каля 
дзесяці брацкіх і адзіночных 
магіл загінуўшых у баях і 
расстраляных немцамі, 
і толькі на адной быў 
канкрэтны надпіс, усе 
астатнія – безыменныя. 
Самі могілкі зараслі 
хмызняком і занядбаны.

Дык вось на пабудову 
«Лініі Сталіна», усталяванне 
скульптуры царскаму 
гарадавому, на рамонт 
шматлікіх помнікаў Леніну, 
на парады, салюты, ад якіх 
калечацца і нават гінуць 
людзі, грошы ў сённяшніх 
улад ёсць. А на ўзвядзенне 
добрага помніка з 
указаннем імён загінуўшых 
у барацьбе з фашысцкай 
навалай сродкаў няма.

Я стары чалавек, дзіця 
вайны, і мне прыкра слухаць 
балбатню ваенных прыліпал 
кшталту: «Никто не забыт и 
ничто не забыто».

Леанід Яфімавіч 
БАРАЗНЁНАК, дзіця 

вайны, ветэран працы.
Мінск.

На ЗаМЕтКУ

И почтальон вам не откажет…
Спросите, а в чем не откажет?
В вашей просьбе помочь оформить 

подписку. «Белпочта» объявила, что 
теперь по вашему желанию почтальон 
может прибыть к вам домой и в тече-
ние нескольких минут подписать вас на 
любимую газету или журнал. Если вы 
работаете, он готов заглянуть к вам в 

офис и так же оперативно выполнить 
ваш заказ.

Кстати, уже открыта подписка на 
печатные средства массовой инфор-
мации на вторую половину 2020 года. 
Среди многих изданий вы легко можете 
найти в каталогах «Народную Волю».

Зоя КРУГЛОВА.

Без леса Беларусь 
превратится в пустыню

МНЕНИЕ

По моему убеждению, бело-
русский лес находится под 
угрозой уничтожения. Я живу 
неподалеку от железной доро-
ги Витебск–Орша, часто бываю 
в окрестностях Богушевска и 
вижу, как вывозится спилен-
ный лес. Лесовозами и целыми 
составами.

В одном Богушевске 
три леспромхоза, и заготов-
ка древесины там поставле-
на на поток, лес вырезается 
массово. Позволено зани-
маться заготовкой древесины 
и частникам. Каждый день 
идут составы в одну и другую 
сторону, везут кругляк диаме-
тром до 30 сантиметров.

Лесники говорят, что леса 
в южных областях Беларуси 
заражены короедом, там мно-
го бракованной древесины, 
поэтому и принято решение 
«пилить Витебскую область».

На месте вырубленных 
лесов появляются новые, ска-
жете вы. Но дело в том, что 
сосна и ель растут 100–120 
лет. Что, наши дети и внуки 
будут жить в чистом поле?

Разговаривал я и с маши-
нистами составов. Они гово-
рят, что вокруг Витебска 
все станции забиты лесом. 
Получается, кто-то возомнил 
себя единоличным хозяином 
национального достояния – 
леса – и решил продавать его 
направо и налево, чтобы как-
то свести концы с концами?

Знакомый бывший лесник, 
долгое время работавший в 
Богушевском леспромхозе, 
рассказал мне, что в 1970-е 
годы они садили много леса. 
А теперешняя власть – рубит, 
только щепки летят…

И что еще интересно: если 
браконьер убил, например, лося, 
то ему дадут большой штраф 
(несколько тысяч евро!), да еще 
могут и в тюрьму посадить! А за 
повальную вырубку леса кто-то 
получит прибыли и премии.

Я не могу безучастно смо-
треть на государственный 
разбой. Без леса Беларусь пре-
вратится в пустыню…

Борис СОСНОВСКИЙ.
г.п.Богушевск 

Сенненского района.

НаБОлЕлО!

ЕСть вОпРОС!

Что скажет Ермошина, если на участок 
для голосования придут всего пять человек?

Слышали, какими 
откровениями поделилась 
в эфире государственного 
телевидения председатель 
Центральной избирательной 
комиссии Лидия Ермошина? 
Она сказала: «Пандемия 
наложила такой отпечаток, 
что избиратели все будут 
находиться в стране. И даже 
если они будут отдыхать, 
то мы предоставим все воз-
можности, чтобы они про-
голосовали по месту отдыха. 
Студентам мы предоставим 
возможность проголосовать 
по месту их проживания 
постоянного, там, где они 
будут находиться у родите-
лей. Людям, которые будут 
располагаться на дачах, мы 
также дадим возможность 
проголосовать в сельсоветах, 
сельских участковых избира-
тельных комиссиях…»

Интересное признание 
госпожи Ермошиной, не 
правда ли? С одной стороны, 
коронавирусная ситуация и 
впрямь требует от органи-
заторов президентской кам-
пании гибкости, создания 
таких условий, чтобы каж-
дый избиратель имел воз-
можность выразить свою 
волю. С другой стороны, не 
кроется ли за процитиро-
ванным высказыванием бес-
сменной руководительницы 
Центральной избирательной 
комиссии то, что в результа-
те не позволит иметь реаль-

ного представления о демо-
кратичности, несфальсифи-
цированности результатов 
голосования? 

Рассмотрим такой услов-
ный пример. На протяже-
нии дня члены участковой 
комиссии томились от того, 
что некому было вручать 
бюллетени для голосования. 
Наступило время подсчиты-
вать, а урны пустые. «Караул! 
Выборы на этом участке не 
состоялись», – скажете вы, 
уважаемые читатели. А вот 
Ермошина, предполагаю, с 
вами может не согласиться. 
Она возразит: люди прого-
лосовали в тех местах, где 
они оказались из-за корона-
вируса, мы им предоставили 
такое право. Поди проверь, 
где избиратель Иванов опу-
скал бюллетень в урну да и 
опускал ли вообще. А какие 
цифры попадут в сводный 

итоговый протокол – это 
одному Богу будет известно.

Согласитесь, есть тут над 
чем задуматься. Более пяти 
десятков человек претендо-
вали на регистрацию своих 
инициативных групп для сбо-
ра подписей за выдвижение 
в кандидаты на президент-
ский пост. Когда эта заметка 
появится в «Народной Воле» 
(если редактор не забракует), 
будет известно точное число 
отсеянных и тех, кто сможет 
идти в народ за поддержкой 
на первом этапе избиратель-
ной кампании. Но нужно ли 
тратить силы и средства, если 
нет уверенности, что выбо-
ры пройдут честно, строго в 
соответствии с демократи-
ческими нормами? Я пред-
лагаю всем претендентам на 
президентскую должность 
собраться вместе и потребо-
вать от Центральной изби-

рательной комиссии четких 
разъяснений по всем ребус-
ным вопросам. А их, кста-
ти, очень много. Зачем нам 
досрочное голосование, если 
из-за коронавирусной панде-
мии все избиратели остают-
ся в родных пенатах, никуда 
далеко не уезжают, то есть 
будут иметь возможность 
спокойно проголосовать в 
основной день выборов?

А как будут формиро-
ваться участковые и район-
ные избирательные комис-
сии? Опять всем процессом 
будут рулить чиновники вер-
тикали? Как и раньше, пред-
ставителям оппозиции будет 
дан от ворот поворот?

Неужели ничего не изме-
нится в процедуре подсчета 
голосов? Что, из-за корона-
вируса в это время на участке 
не будет ни одного наблюда-
теля? А как же опять с демо-
кратичностью, открытостью, 
прозрачностью выборов?

Словом, пока вопросов 
намного больше, чем отве-
тов. Хочется верить, что это 
волнует не одного меня, а 
очень многих избирателей 
и тех, кто решил посорев-
новаться за высшую долж-
ность в стране. Хорошо было 
бы «Народной Воле» взять 
по этому поводу интервью, 
скажем, хотя бы у Виктора 
Бабарико и Валерия Цепкало.

Николай МЕЛЬНИКОВ, 
избиратель.

Как можно с пафосом 
петь «Мы за ценой 

не постоим!»?

Как я приструнил 
коммунальщиков

У пенсионера свободного времени мно-
го. И я решил использовать его в полезных 
целях. Занялся раздельным сбором бытовых 
отходов. Нашел партнера, который согласил-
ся забирать у меня отдельно отсортирован-
ную посуду из пластика. Узнал, кому мож-
но отдавать упаковочные пакеты из бумаги, 
а также газетную и книжную макулатуру. 
Решился вопрос и с реализацией стекла, 
металлической консервной тары.

Словом, мне абсолютно нечего было 
выбрасывать в контейнеры коммунальщи-
ков. Но, несмотря на это, они продолжали 
слать мне извещения об оплате якобы их 
услуг. Угрожали начислением пени и даже 
обращением в суд.

Я считал, что директор Буда-Кошелевской 
коммунальной службы разберется во всем и 
аннулирует все претензии ко мне. Но шло 
время, а с меня по-прежнему требовали 
деньги. За что? За то, что никаких отходов 
в «общий котел» я не поставлял, никто их у 
меня не забирал и не вывозил.

Чтобы отбиться от местных коммуналь-
щиков, я обратился в одну из организаций 
Белорусского общества защиты прав потре-
бителей. И спор я выиграл. Когда встретился 
с главным бухгалтером предприятия «Буда-
Кошелевский коммунальник», она прямо 
сказала: «Допущена ошибка, вам не надо пла-
тить».

Таким образом я приструнил местных 
коммунальщиков, показав им, что нельзя 
рассчитывать на незаработанные деньги.

С.МУЗЫЧЕНКО.
пос.Уза Буда-Кошелевского района.

лИЧНый Опыт

Страна недавно отметила 
75-летие Победы – «праздник со 
слезами на глазах». И опять на всех 
телеканалах звучала песня о десятом 
десантном батальоне: «А нынче нам 
нужна одна победа, / одна на всех 
– мы за ценой не постоим!». Пели 
ее с пафосом и профессиональные 
исполнители, и самодеятельные, и 
даже дети. Пели, не понимая ужаса 
слов «мы за ценой не постоим». А 
за этими словами – сотни тысяч, 
миллионы жизней наших соотече-
ственников.

Прочитают эти строки идеологи-
чески зашоренные люди и завопят: 
«Мы не позволим очернять нашу 
святую Победу!»

А ваша ли она? Может, пора уже 
уняться, хватит показывать свой квас-
ной патриотизм, говоря о величии 
Победы. Да, фашизм был побежден, 
но ценой величайших потерь.

Сейчас нам без устали твердят, 
что «никто не забыт и ничто не 
забыто». А так ли это на самом деле? 
Можно ли назвать заботой о ветера-
нах требование чуть ли не каждый 
год проходить комиссию ВТЭК для 
подтверждения инвалидности? Как 
будто оторванные руки и ноги могут 
вновь отрасти…

Исходя из вышесказанного, я 
предлагаю обьявить на государствен-

ном уровне 9 Мая Днем поминове-
ния всех погибших в годы Великой 
Отечественной войны. Отменить, как 
это сделано, например, в Казахстане, 
помпезные парады, тешащие в пер-
вую очередь самолюбие правителей и 
кучки ура-патриотов. А сэкономлен-
ные миллионы адресно потратить на 
ветеранов.

Необходимо также в учрежде-
ниях образования проводить уроки 
памяти, на которых доводить до све-
дения молодого поколения правду о 
войне, а не сусальную, приукрашен-
ную историю.

А еще было бы нелишним на 
монументе Победы (который стоит 
на одноименной площади в Минске) 
заменить маршальский орден 
«Победа» на орден Отечественной 
войны, которым награждался не 
только генералитет, но и солдаты. 
И здесь опять я слышу сердитые 
голоса: «Не позволим покушаться 
на святое! Ведь этот монумент был 
утвержден в Москве».

Но я, 75-летний пенсионер, сын 
партизанки и партизана-фронто-
вика, все равно остаюсь при своем 
мнении. Они меня так воспитали, 
что идеологическому зомбированию 
я не поддаюсь.

Леонид САЙ.
Минск.

Застацца можна 
без кватэры, 
хаця і грошай  
да халеры
У Кобрыне сямейная пара 10 
гадоў прадавала адну і тую ж 
кватэру. У каго ўзялі 5 тысяч 
рублёў задатку, у каго – яшчэ 
больш… У апошні момант 
“прадаўцы” знаходзілі прычы-
ну, каб адмяніць здзелку, а гро-
шы не вярталі. Цікава, што пара 
ўвогуле не магла прадаць кватэ-
ру, бо яна была пабудавана пры 
дапамозе льготнага крэдыту.

Калі пад вечар чарку бралі
(Каньяк пілі – не самагон!),
Дык з векавечнымі сябрамі
Дзяліўся радасцю Антон:
– Я зажыву ў кватэры новай –
Купіць збіраюся, сябры!
Яна на вуліцы Садовай
У доме нумар сорак тры.
Ва ўсякім разе пазаўчора
Аддаў задатак прадаўцам…
Узнёслы водгук ад Рыгора:
– І я ж куплю кватэру там!
Жытло вялікага памеру,
І надта ж месца па нутру.
Занёс таксама за кватэру
Задатак я гаспадару.
Калі аформім мы паперы,
Падпішам іх праз нейкі час,
Я стану ўласнікам кватэры!
Здзівіў жа канчаткова Стас,
Калі паведаміў з імпэтам:
– Сябры, паверыце ці не,
Але таксама ў доме гэтым
Кватэра з’явіцца ў мяне.
Мы дваццаць год ажно  
      з “паловай”
Збіралі грошы пакрысе,
І заўтра ў дом, што на Садовай,
Задатак жонка панясе.
Дык то ж, сябры, такое дзіва,
Што хоць вушам сваім не вер!
Хадзіцьмем разам мы на піва – 
Лічы, суседзі ўжо цяпер.
Яны натхніліся, вядома,
І парашылі як адзін:
– А пойдзем мы, сябры, да дома,
Свае кватэры паглядзім!
Зірнуць адным, як кажуць, 
  вокам
Дазволяць нам гаспадары!
Зігзагамі, няцвёрдым крокам
Да дома рушылі сябры.
Антон, канешне,  
 першым крочыў –
Ён вёў у хеўры гэтай рэй.
Ва ўсіх на лоб палезлі вочы,
Калі спыніўся ля дзвярэй.
Сказаў:
– Вось тут я жыцьму з часам
Ужо з наступнае зімы.
Усклікнулі Рыгор са Стасам:
– Дык тут жа будзем жыць і мы!
Пасля нядоўгае разборкі
Застылі ў ступары, калі
Яны зрабілі вывад горкі,
Што іх “на грошы развялі”.
Нагамі грукаталі ў дзверы,
І чуўся іхні гнеўны крык,
Ды быццам вымерлі ў кватэры –
Ніхто ім дзверы не адкрыў,
Таму і не дайшло да бойкі.
Шукаць ім праўду трэба дзе?
Пайшлі ахвяры (не апойкі!)
У міліцэйскі райаддзел.
А там намёк зрабілі тонка:
Такіх, як вы, не два, не тры;
Даўно махляраць муж і жонка –
Кватэры той гаспадары.
І мы паціху шыем справу,
І неўзабаве будзе суд.
І ўсё часцей такую яву,
На жаль, мы назіраем тут…
                   ***
Займець не здолелі ахвяры
Закутак, так бы мовіць, свой.
Затое для сямейнай пары
Прытулкам, можа,  
 стануць нары –
Усё-ткі дах над галавой.
Прывёў я гэты прыклад яркі,
Каб зналі малады й стары,
Як іх ашукваюць махляркі
І прайдзісветы-махляры.
Іх развялося да халеры!
Дык варта запісаць на лбе:
Не кожнаму давайце веры!
Парою нават і сабе…

ЯГО ЗЯМНЫ СЛЕД
1

Два гады таму ў Брэсце выйшла 
кніга вершаў на беларускай і рускай 
мовах Аляксандра Кавальчука 
«Всё, что осталось за кадром». Так 
сталася, што гэтае выданне аўтару 
не давялося ўзяць у рукі: яно ака-
залася пасмяротным. Шкада! Алесь, 
як мы, літаратары, усе яго называлі, 
безумоўна, парадаваўся б і, пэўна, з 
новым, прыўзнятым, настроем нат-
хнёна ўзяўся б за пяро.

Зборнік шчодра аздоблены 
ілюстрацыямі знакамітага брэсцка-
га мастака Аляксандра Алонцава. 
Душой відушчы майстар стварыў 
каларытны блакітна-сіні колер для 
вокладкі, намаляваўшы ўнізе якар 
з неадрыўнымі ад яго літарамі імя 
і прозвішча – А.К. З якарам адмыс-
лова скрыжаваў высокае гусінае 
пяро... Усё вельмі дарэчы, бо аўтар 
кнігі распачаў сваю творчасць якраз 
на флоце, дзе ажно пяць гадоў 
адслужыў мараком-падводнікам. 
А якар свайго жыцця ён кінуў 
на радзіме. Помніцца, Алесь, калі 
вярнуўся з войска, чытаў у рэдакцыі 
«Зари над Бугом» свае вершы, у якіх 
чулася дыханне мора і супраць-
стаянне грознай марской стыхіі з 
боку смелых і моцных духам люд-
зей. Завяршаючы гаворку пра вон-
кавы выгляд кнігі, скажу: мастак 
не паскупіўся на фантазію і колеры, 
фарбы, каб арыгінальна аформіць 
усе яе адзінаццаць раздзелаў.

Зборнік А.Кавальчука рыхтавала 
да друку яго дачка Галіна. Яна корат-
ка і выразна, па сутнасці таленавіта 
распавяла пра тое, які быў у яе 
вачах бацька як творца і як сем’янін, 
пра яго глыбокае пачуццё любові 
і павагі да вернай спадарожніцы 
і памочніцы – жонкі Таццяны. 
Галіна сцвярджае: «У тым, што 
кніга ўбачыла свет, немалая заслуга 
мамы». Яна вельмі ахоўна ставілася 
да паэтычнай справы Алеся. Не 
раз выпадкова знаходзіла ў ягоных 
закінутых журналісцкіх нататніках, 
а часам і перад мыццём бялізны ў 
кішэнях кашуль і нагавіц складзе-
ныя ў некалькі разоў аркушыкі з 
вершамі. «Ну вось, ледзь не памы-
ла!..» – усміхалася яна і акуратна 
разгортвала адзін-другі лісток, раз-
гладжваючы іх цёплай далонню. 
Хочацца сказаць: «Дзякуй, Галіна, за 
такую светлую памяць!»

Выданне гэтае абагрэта яшчэ 
адным шчырым сэрцам – сэр-
цам выдатнага паэта і нястом-
нага тэлежурналіста Міколы 
Пракаповіча, які стаўся рэдак-
тарам першай і апошняй кнігі 
А.Кавальчука і аўтарам прадмовы 
да яе. Шматвопытны творца яскрава 
піша пра жыццё, працу калегі, доказ-

на абгрунтоўвае яго двухмоўнасць, 
выказвае сваё ўражанне пра твор-
часць прыбужскага літаратара, пра-
сочвае ў ёй натуральны паварот да 
беларускасці.

Поруч з Міколам не адно 
дзесяцігоддзе Алесь працаваў на 
тэлестудыі. Як трапна выказваец-
ца аўтар прадмовы, «рамантык-
авантурыст, Алесь замахваўся, 
здавалася б, на нерэальныя па 
тым часе праекты і нейкім незра-
зумелым чынам ажыццяўляў іх. Ён 
мог неаднойчы наведаць у Зорным 
гарадку касманаўта-земляка 
Пятра Клімука, сустрэцца з 
землякамі на будаўніцтве Байкала-
Амурскай магістралі». Так, гэта 
быў ініцыятыўны журналіст. І аку-
рат яго некароткія дарогі, нярэдкія 
тэлевандроўкі спрыялі напісанню 
вершаў, па змесце і настроі раман-
тычных.

Дзякуючы Міколу Пракаповічу я 
даведаўся, што Алесь Кавальчук у 
1999 годзе развітаўся з тэлебачан-
нем, набыў хутар з ладным кавалкам 
зямлі і «сваё апошняе дзесяцігоддзе 
правёў самотнікам. Араў і сеяў, 
шчыра радаваўся ўраджаю». Як 
сапраўдны лірык, ён заявіў і пра 
гэтую жыццёвую перамену:

Пакуль жыву – я не шкадую,
Што сам араты і касец.
У прадмове Міколы Пракаповіча 

ёсць такая думка: «Менавіта 
там, на вясковым хутары за 
некалькі дзясяткаў кіламетраў ад 
Брэста, як мне падаецца, да Алеся 
напоўніцу вярнуўся ягоны спад-
чынны Пачатак: разам з бэзавай 
тутэйшасцю, валошкамі на ўзмежку 
жытнёвага поля... У суладдзі з пры-
родай натура набывала цэлас-
насць, а душа – гармонію». Мне 
імпануе, што да Алеся Кавальчука 
прыйшло паўнакроўнае адчуван-
не непаўторнай Бацькаўшчыны 
кожнай тканкаю сэрца і разуменне 
безумоўнай прыналежнасці да яе:

Палі Радзімы!
Перазвон гаёў,
Імшары пушчаў у барвовым золку.
Усё маё. Да кропелькі маё,
Да верасінкі, лісціка, да зоркі.
Адлюстраванае тут цэльнае, 

трывалае пачуццё падмацоўваецца 
яшчэ шэрагам твораў, да прыкладу, 
такімі: «Я захварэў табою, восень...», 
«Старыя гнёзды ў верхавінах дрэў...», 
«Прылашчыцца да ног Беразіна...».
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Алесь Кавальчук у маёй памяці 

– аптыміст. Памятаю яго адчуван-
не гумару, вясёлы і азартны смех, 
прыгожае аблічча, упартую шавялю-
ру. Сустракаліся мы з ім пераваж-
на на тэлестудыі, нашай агульнай 

працоўнай тэрыторыі на пачатку 
сямідзясятых, на літаратурных веча-
рынах, на пасяджэннях літаб’яднання 
ў рэдакцыі газеты «Заря». Аднаго 
разу быў у яго ў гасцях дома, нават 
гуляў у шахматы з ім і з Таццянай, 
ягонай жонкай. Застаюцца ўспаміны 
і падораны яго дачкою, з якой мы 
ніколі не сустракаліся, вось гэты 
паэтычны зборнік «Всё, что осталось 
за кадром». Тут ёсць творы, якія 
прачытаеш – і хочацца перачытаць. 
Такі, напрыклад, верш «Багацця 
вялікага не маю...».

Што ж чалавек называе ў 
якасці багацця? Мо які каштоўны 
метал? Модную машыну? Нейкія 
экзатычныя сувеніры? Ды не! Ён 
называе рэчы простыя: «Хату, 
што засталася ад бацькоў, ста-
рую студню з крынічнаю вадою, 
садок з антонаўкай пахкою...» Але 
затое да яго заходзіць сусед, яко-
му вадаправод ужо выеў душу. 
«А тут вада, што зубы ломіць, а 
кубак вып’еш – сэрца зашчыміць». 
Добрым суседзям заўсёды ёсць 
пра што пагаманіць. Прадметам 
гаворкі могуць быць любыя рэчы і 
з’явы. Як кажа паэт: «Ад дзедаўскай 
рыдлёўкі да вышынь касмічных...» 
А на старой антонаўцы можна пра-
верыць закон, што некалі адкрыў 
Ньютан... Цікавы сваёй нечаканас-
цю фінал верша:

Галінку ўскалыхну –
і яблыкі ляцяць у росны ранак
– Бяры кашы і падбірай –
Ну чым не рай?!
У раздзеле «Гэта ўсё пра цябе» 

звяртае на сябе ўвагу верш «У 
Каляды шчодрыя», тут ёсць такія 
радкі: «Я і прыгалублю, // Я і аба-
грэю, // У студзень наш халодны / 
Расцвіцеш лілеяй». Завяршаецца 
раздзел шчымлівымі творамі – «Ты 
пакліч мяне...» і «Я іду да цябе праз 
гады і вёрсты».
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Трэба аддаць належнае 

рускамоўным вершам А.Кавальчука, 
якія занялі крыху больш за палову 
зборніка. Тут самы аб’ёмны разд-
зел, так сказаць, марскі, напісаны 
маладым паэтам, калі ён праходзіў 
вайсковую службу на Паўночным 
флоце. 22 творы, як правіла, 
нешматслоўныя і яскравыя, як вось 
гэты васьмірадковік, дзе цэлы каскад 
паэтычных вобразаў:

Спит залив дождливой ночью,
Спят немые берега.
Тучи разорвав на клочья,
Месяц высунул рога.
Опустив ресницы-шторы,
Окна в городе уснули.
Лишь тревожно дремлют штормы,
Как уснувший шумный улей.

Ёсць у названым раздзеле і 
ўзрушальны верш – «Не буди меня, 
мама...». Сын – марак-падводнік, які 
не вярнуўся дамоў і які ў сваім веч-
ным сне бачыць затанулую лодку, 
сваіх аднагодкаў, просіць матулю 
супакоіцца і не трывожыць яго:

Не ходи по погостам, не ищи ты 
  мой холмик,

Ты ведь знаешь, могила не там.
…………
Мой последний причал далеко  

  в Заполярье,
Глубоко, глубоко под водой.

У іншых рускамоўных раздзелах 
уражваюць вершы: «В подражание 
С.Есенину», «Оставить след свой на 
земле...», «Всё начинал ты с чистого 
листа...».
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Пасля пераезду ў Мінск я доўгі 

час Алеся не бачыў, а сустрэў неяк 
зусім састарэлага і запаволена-
га. Гэтак ён змарнеў пасля таго, як 
страціў Таццяну.

І вось чытаю ў кнізе:
Небо задождило, задождило.
Нет начала и конца слезам.
Постою я над твоей могилой,
Скорбным поклонюсь крестам.
Ты не спросишь, что хожу  

  так редко,
Ты не спросишь и не упрекнёшь.
А с венка, с еловой тонкой ветки,
Чистою слезою плачет дождь.

Гэты верш стаіць напрыканцы 
кнігі. Відаць, пасля цяжкай страты 
змаўкала ліра паэта. Але нельга не 
заўважыць наступнага твору – ён 
такі дасканалы і незвычайны, што 
хачу прывесці амаль цалкам:

Не приходи, костлявая, с косой.
Приди, мой Ангел, в белоснежном 

   платье.
И улыбнись, и за руку возьми,
И поведи на суд – не на распятье.
Я, не жалея, крест свой понесу
До той черты, что называем краем.
Суди, мой Боже,
праведный твой суд.
Каким он будет? Я – не знаю...

Так, ніхто не ведае, што – ТАМ. 
Думаецца, аднак, што людзей, якія 
набліжаюцца да сваёй апошняй 
мяжы, бярэ не толькі смутак, а і 
трывога, адчай, страх. Нічога падоб-
нага мы не бачым на духоўным 
абліччы паэта, бо фінальныя словы 
верша – такія:

Пошли, мой Ангел...
Он ответил: – С Богом!

Такім чынам, Алесь Кавальчук 
быў і застаўся да апошняга радка 
лірыкам-рамантыкам.

Васіль ЖУКОВІЧ, сябра Саюза 
беларускіх пісьменнікаў.

2017.

Падчас навучання ў Смалявіцкім 
педагагічным вучылішчы (пазней яно 
было пераведзена ў Мінск) я пазнаёміўся з 
Эдуардам Юльянавічам Грахаўцом, паэтам-
пачаткоўцам з Лагойшчыны. Яго вершы 
друкаваліся ў раённых газетах.

Пасля заканчэння педвучылішча нашы 
шляхі разышліся. Час ад часу на паліцах 
кнігарняў я шукаў сярод кніг вершаў прозвішча 
майго сябра, але дарэмна. А асабістая сустрэча 
з ім адбылася толькі напрыканцы лета 1999 
года ў Бараўлянах, што побач са сталіцай. 
І абставіны былі даволі сумныя – цяжкае 
захворванне Эдуарда. Ён пацвердзіў, што 
выдаць зборнік сваіх вершаў яму не давялося 
па розных прычынах. Тады я яму сказаў, што 
зараз выдаць кніжку няцяжка: было б жаданне 
і трохі грошай. Мая прапанова была прынята, 
і праз месяц ён перадаў мне агульны сшытак з 
вершамі; акрамя гэтага, магчыма, адчуваючы 

непазбежнае, на працягу трох месяцаў напісаў 
яшчэ шмат твораў. Апошні з’явіўся 1 студзеня 
2000 года, а 5 лютага Эдуарда не стала.

Выконваючы абяцанне, дадзенае Эдуарду, 
я як мог, па сваім разуменні апрацаваў яго 
рукапіс. І тут у мяне з’явілася думка: а ці не 
паказаць вершы Эдуарда Грахаўца больш 
дасведчанаму чалавеку? Мабыць, з прычы-
ны асабістага «нахабства», я вырашыў звяр-
нуцца да Ніла Гілевіча. Расстараўся нумар 
яго хатняга тэлефона. Пазваніў, выказаў 
сваю просьбу. Што я мог пачуць у адказ? 
Верагодней за ўсё, карэктную адмову. Магла 
быць спасылка на занятасць, на стан здароўя 
(пазней я даведаўся, што Ніл Сымонавіч 
незадоўга да гэтага перанёс інфаркт) і г.д. Ды 
ўвогуле губляць час на рукапіс незнаёмага 
чалавека, магчыма, графамана – навошта? 
Але я пачуў адно толькі слова: «Прыязджай!»

Ніл Сымонавіч з вялікай чуласцю і так-

там паставіўся да рэдагавання вершаў паэ-
та-земляка. Такім чынам зборнік Эдуарда 
Грахаўца пад назвай «Вяртанне» ўбачыў 
свет у выдавецтве «Лекцыя» напрыканцы 
2000 года. У прадмове Ніл Гілевіч напісаў: 
«Усцешымся тым, што народжаныя ў душы 
і сэрцы Эдуарда Грахаўца радкі не загінулі 
дзесь бясследна, што і па смерці паэта яны 
ўсё ж прыйшлі да чытача і скажуць яму 
нямала добрага, светлага, чалавечнага».

А зараз хачу звярнуць увагу на некато-
рыя моманты ў працэсе падрыхтоўкі тэксту 
зборніка «Вяртанне» да выдання. 

На палях рукапісу побач з тэкстам верша 
Ніл Гілевіч ставіў такія паметкі: «Добра», 
«Не ўключаць», знак «+», знак «-» і іншыя.

Побач з адным вершам было напісана 
«Нічога нельга зрабіць!», і ён не быў уключа-
ны ў зборнік. Гэты кароткі верш я памятаў з 
часоў педвучылішча і лічыў даволі добрым, 
час ад часу зачытваў сябрам і знаёмым, 
называючы імя аўтара. Вось ён:

Стаіць рабіна над ракой.
Стаіць, вачэй не зводзячы.
Губляю ў сэрцы я спакой,
Каля яе праходзячы.
Хаджу, гляджу, не знаю сам,
Чаму вось так здараецца,
Што ля яе другім хлапцам
Дзяўчына усміхаецца!
Шмат гадоў пасля выдання зборніка 

вершаў Эдуарда Грахаўца мяне не пакідала 

думка: чаму ж Ніл Гілевіч не раіў уклю-
чаць гэты верш у зборнік? Я нават адной-
чы звярнуўся з гэтым пытаннем да Сяргея 
Законнікава. Ад яго я пачуў прыблізна такі 
адказ: «Ну хто ж яго ведае…» Скажу шчыра, 
карцела мне пачуць тлумачэнне ад самога 
Ніла Сымонавіча, але саромеўся я звяртацца 
да яго, а затым было ўжо позна.

Але, я ўпэўнены, сітуацыя ў рэшце рэшт 
высветлілася. Мая сястра, калі я ёй прачытаў 
узгаданы верш і «рэзалюцыю» Ніла Гілевіча, 
сказала: «Дык ты ж не зразумеў Ніла 
Сымонавіча! Ён адзнаку не вершу даваў, а 
сітуацыі! Калі дзяўчына цябе не кахае, а 
ўсміхаецца іншым, то што тут паробіш!»

На заканчэнне хачу прапанаваць чытачам 
апошні напісаны Эдуардам Грахаўцом верш. 
У рукапісе побач з ім Ніл Гілевіч паставіў 
тры клічнікі. Чым яго ўразіў гэты верш? 
Можа, тым, што ў ім выказана філасофія 
нашага жыцця ці сум аб тым, што ўжо не 
вернецца? Вось аб гэтым мы ўжо ніколі не 
даведаемся.

Недалёка каля вёскі
Вечар вып’е шэры птах,
І згараць употай вёсны
Сівізною на платах.
Будзе некаму нялёгка,
Што ўжо вечар выпіў птах.
Будзе блізка і далёка
Шэры попел на платах...

Георгій ГАЦКЕВІЧ.

З пОШты ГалОЎНаГа РЭДаКтаРа

Паважаны Іосіф Паўлавіч!
Як Вы ведаеце, імёны паэтаў не акантоўваюць жалобнымі рамкамі. Пакуль мы 

чытаем іх вершы, яны жывыя, яны побач з намі.
На ўгодкі смерці Ніла Сымонавіча Гілевіча ў мяне атрымаўся тэкст невялічкага артыку-

ла. Калі палічыце магчымым, то можаце размясціць яго на старонцы «Народнай Волі».
Георгій ГАЦКЕВІЧ. в.Бараўляны Мінскага раёна.

Як я не зразумеў  
Ніла Гілевіча

Муж з любошчамі  
не лез, дык  
і здарыўся эксцэс
Дырэктар мінскага секс-шопа праз папу-
лярны сайт звярнуўся да маладзіцы з 
просьбай, каб яна вярнула ці аплаціла 
(63 рублі 90 капеек) украдзены фалас 
– гэта зафіксавала відэакамера. За два 
гады працы секс-шопа крадзеж там 
адбыўся ўпершыню.
Нам спярша належнае аддам:
Мы – цывілізацыя, Еўропа.
І таму, само сабою, нам
Нельга абысціся без секс-шопа.
Хто наведваў Вену, Амстэрдам,
Той пераканацца мог, вядома:
На вітрынах, на прылаўках там
Фаласы ляжаць, нібы салома, –
Выкладзены людзям напаказ.
Ды не лыкам шыты мы таксама:
З гонарам даводжу, што і ў нас
У сталіцы ёсць такая крама.
Мінск – не Бухарэст і не Парыж,
Ды хоць выбар тут і не багаты,
Пахадзіўшы полкамі паміж,
Кожны з чымсьці вернецца дахаты.
А нядаўна здарыўся эксцэс
У тутэйшай эратычнай краме.
Пэўна, муж з любошчамі не лез,
Сексу не хапала гэтай даме.
І ў секс-шопе сцібрыла яна
Тое, чым валодае мужчына.
Атрымае, мусібыць, спаўна –
З сексам зараз будзе годна-чынна.
Дзіўнага, здавалася б, няма:
Хочацца любому чалавеку
Атрымаць якуюсь рэч дарма.
Ну а кралі ўвогуле спрадвеку
Людзі «недапечаныя» з крам.
У зладзеяў розныя замашкі:
Хто скрадзе сасісак кілаграм,
Хто – «чарніла» тры-чатыры пляшкі;
Некага схапілі за руку,
Для кагосьці быў крадзеж удалы…
Толькі не бывала на вяку,
Каб з секс-шопа кралі прычындалы.
То не выпадковасць, а сімптом –
Гэта трэба нам прызнаць адкрыта.
І не дзіва, што прынесла ў дом
«Інструмент» жанчына менавіта…
                          ***
Ну а вывад просіцца які?
Што сказаць у якасці маралі?
То для нас званочак, мужыкі:
Дрэнна мы ўвіхацца ў ложку сталі…

Падказка маладым
Хаця мой вопыт адкрыццём не стане,
Ды ўсё-ткі дам падказку маладым,
Што чым павольней на гулянцы танец,
Тым карацей прэлюдыя затым…
Гарантыя
Калі ты лічыш, што жаніўся ўдала,
Год пачакай (паўгода вельмі мала).
Якраз тады гарантыя міне,
І зразумееш, так яно ці не.
На дыеце
Не спалася ноччу ад нейкай нуды,
Мой розум вярэдзіла думак лавіна.
Пайшоў я на кухню, каб выпіць вады,
А там на дыеце сядзіць «палавіна»…
Бессаромнік
Кабета гнеў свой стрымлівае ледзь,
Пагляд не падабаецца кабеце.
– Мужчына! Перастаньце так глядзець!
Сумлення ў вас няма!
Вакол жа дзеці…
Прыгажун
Сказала мне знаёмая дзяўчына:
– Бывае, на мужчыну я зірну,
І ўжо пагляд адвесці немагчыма –
Няма цаны яму, прыгажуну.
Не супраць я з такім у загс папасці,
Мы з ім, здаецца, цэлае, адно.
І так грукоча сэрцайка ад шчасця,
Што ліфчык расшпіляецца ажно…
Вушам не паверыла
Пакуль не прачытаў малітву поп,
Прамовы прагучалі каля ямы –
Нябожчыка хвалілі наўзахлёб:
– Запомніцца як справядлівы самы…
– Харошы муж…
– Быў мудрым, як сава…
– Навек у нашых сэрцах след пакіне…
І двойчы падыходзіла ўдава:
А хто ляжыць усё-ткі ў дамавіне?
Без грошай ты здаровы 
– Доктар, грошы ў мяне на зыходзе.
За лячэнне я ў будучым годзе
Больш плаціць, як раней, не гатовы…
– Вельмі добра, што вы ўжо здаровы!

«Андрэй трымаецца на старых запасах лекаў»
Аксана ПАЧОБУТ, жонка гродзенскага журналіста, які зараз знаходзіцца за кратамі, распавяла «Народнай Волі» пра апошнія навіны ад мужа.

Палітвязню Андрэю Пачобуту 
падоўжылі тэрмін утрымання пад вартай 
яшчэ на тры месяцы.

Нагадаем, што журналіста затрымалі 
25 сакавіка. Пазней стала вядома, што 
яго абвінавачваюць у «распальванні раса-
вай, нацыянальнай, рэлігійнай ці іншай 
варожасці». Ён апынуўся ў зняволенні па так 
званай «справе палякаў», калі былі затрыма-
ны некалькі актывістаў незарэгістраванага 
Саюза палякаў Беларусі, у тым ліку кіраўнік 
арганізацыі Анжаліка Борыс.

– У апошнім лісце Андрэй напісаў, што 
ён да крыві параніўся пры галенні, – кажа 
Аксана Пачобут. – Гэта і засмучае, і 
непакоіць, бо ў камеру да мужа пасадзілі ВІЧ-
інфікаванага чалавека.

Больш нічога важнага не паведам-
ляе. Пісаў, што ў камеры быў чалавек, 

якога за нейкі каментарый у інтэрнэце 
абвінавачваюць па палітычным артыкуле, 
але яго хутка перавялі ў іншае месца. У 
астатнім сакамернікі – гэта людзі, якія пра-
ходзяць па звычайных крымінальных арты-
кулах.

Андрэй Пачобут перахварэў у ізалятары 
на каранавірус, да таго ж у яго хворае сэрца, 
таму блізкія перадаюць яму лекі.

– Перадаём усё тое, што мож-
на набыць без рэцэпта, – дадае жонка 
палітвязня. – З рэцэптамі складаней, бо 
нават турэмны урач патлумачыў, што 
ён не мае паўнамоцтваў іх выпісваць. І 
нават бланкаў у яго няма. Таму пакуль 
яшчэ Андрэй трымаецца на старых запа-
сах лекаў, якія прадаюць толькі па рэцэпце, 
а далей будзе складаней.

Сяргей ЗАБЛОЦКІ.

Стаміліся чакаць – упарадкавалі 
дарогу за свой кошт

Частка жыхароў вуліцы Баліцкага ў пасёлку Паўднёвы, што ў Гродне, скінуліся  
на добраўпарадкаванне дарогі насупраць сваіх дамоў. Надакучыла чакаць, пакуль гэта зробяць 
мясцовыя ўлады. Іншыя паглядзелі і маюць намер зрабіць тое самае. Але ёсць і тыя, хто кажа: 
чаму жыхары горада павінны добраўпарадкоўваць дарогі агульнага карыстання за свой кошт?

У 100 школах 
Мінска запрацуюць 

«разумныя 
буфеты»

Што гэта такое?
У шэрагу школ сталіцы купіць булачку 

або ёгурт у буфеце дзіця зможа з дапамогай 
асабістага QR-кода.

Аб гэтым паведаміла «Мінск-навінам» 
дырэктар Камбіната школьнага харчавання 
(КШХ) Надзея Лукашэвіч:

– «Разумны буфет» прадугледжвае 
безнаяўны разлік за буфетную прадукцыю 
па карце навучэнца ці з рахунка за харча-
ванне, які папаўняюць бацькі праз АРІП. 
Для гэтага яны павінны стварыць для свайго 
дзіцяці індывідуальны QR-код. Інструкцыю 
можна паглядзець на сайце КШХ.

Працуе гэта так: калі вучань купляе 
нешта ў буфеце, для разліку прыкладвае 
да спецыяльнага счытвальніка свой код. 
Яго можна раздрукаваць на папяровым 
носьбіце, сфатаграфаваць на смартфон або, 
напрыклад, нанесці на бiрульку. Код пры-
вязаны да фатаграфіі: буфетчык бачыць на 
планшэце здымак дзіцяці – так праходзіць 
ідэнтыфікацыя. Ніхто, акрамя канкрэтна-
га вучня, не зможа больш скарыстацца яго 
асабістым QR-кодам. Грошы аўтаматычна 
спісваюцца з рахунка навучэнца.

Паводле слоў Надзеі Лукашэвіч, пілотны 
праект ужо прайшоў у мінулым навучаль-
ным годзе апрабацыю на базе некаторых 
школ Партызанскага раёна. Бацькам і дзе-
цям ідэя спадабалася.

Плюсаў шмат. Па-першае, дзеці могуць 
не насіць з сабой наяўныя грошы, па-другое, 
павялічылася хуткасць разліку ў буфеце, а 
па-трэцяе, бацькі могуць адзначаць у спецы-
яльным дадатку, якія стравы дзіцяці можна 
купляць, а ад якіх варта ўстрымацца. Гэтая 
опцыя асабліва карысная, калі ў школьніка 
ёсць індывідуальныя абмежаванні, якія 
патрабуюць выключыць з сілкавання 
пэўныя прадукты.

Мяркуецца, што з 1 верасня 2022 года 
«разумныя буфеты» будуць ва ўсіх школах 
Мінска.

Павел Севярынец  
заклікаў святароў весці набажэнствы 
па-беларуску хаця б раз на тыдзень

Зварот палітвязня, асуджанага на сем гадоў, змясціла на сваёй старонцы  
ў «Фэйсбуку» яго жонка Вольга Севярынец.

Дырэктары расказалі Нацбанку  
пра сітуацыю на заводах

ГРАМАДСКАЯ ІНІЦЫЯТЫВА НАВІНКА

Асфальт праклалі толькі  
да генеральскага дома

Пасёлак Паўднёвы, як прынята яго назы-
ваць, – мікрараён Гродна з прыватнай забу-
довай. Вуліца Баліцкага праходзіць паралель-
на адной з цэнтральных. Першыя дамы на 
Баліцкага з’явіліся больш за 30 гадоў таму.

Мясцовы жыхар Юрый распавядае, 
што нармальную дарогу зрабілі толькі да 
так званага генеральскага дома. Яшчэ ў 
1990-я ў ім жыў начальнік Гродзенскай 
абласной міліцыі генерал Белашэўскі. Дом, 
які знаходзіцца на пачатку вуліцы, адмет-
ны тым, што да яго пракладзены асфальт, 
а ў двары стаіць вялікая антэнная вышка.

– Вось да яго дома асфальт праклалі, 
а для нас усіх – не хапіла, – скептычна 
заўважае Юрый.

Дарэчы, пра тое, што дарогу праклалі 
толькі да генеральскага дома, распавяда-
юць усе жыхары вуліцы, з кім даводзілася 
размаўляць.

Юрый успамінае: некалькі гадоў жыха-
ры вуліцы спрабавалі дамагчыся, каб ім 
праклалі асфальт, але хутка зразумелі 
бесперспектыўнасць задумкі. Дарэчы, 
большасць вуліц мікрараёна не заасфаль-
тавана, і ніхто не спяшаецца гэта рабіць.

– Машыну памыеш, паставіш, а праз 
пару гадзін яна ўся ў пыле. Дождж пройдзе 
– і месіш зямлю, – эмацыйна распавядае 
мужчына. – Ды што ў нас – нават там, 
дзе дамы значна раней былі пабудаваны, 
ніхто пра асфальтаванне не гаворыць.

Ягоная суседка спадарыня Алена, якая 
жыве на вуліцы Баліцкага больш за 10 
гадоў, кажа, што спрабавала звярнуцца 
на «гарачую лінію» мясцовага тэлебачан-
ня, размаўляла з гарадскімі чыноўнікамі, 
тэлефанавала дэпутату:

– Я ўсім задавала пытанне: чаму нам, 
такім самым, як усе, падаткаплацельшчы-
кам, у мікрараёне, якому больш за 30 гадоў, 
не пракладваюць асфальтаваную дарогу? 
У гарвыканкаме патлумачылі, што зараз 
у мікрараёнах з прыватнай забудовай 
асфальтаваныя дарогі за кошт дзяржавы 
не робяць.

Чыноўнікі падлічылі, паведам-
ляе спадарыня Алена, што, калі рабіць 
паўнавартасную дарогу з асфальтавым 
пакрыццём за сродкі грамадзян, яна 
можа абысціся ў 1700 рублёў з кожнага 
дома.

– Сума непад’ёмная, а дамагчыся, каб 
заплаціў кожны дом, – гэта наогул нерэ-
альна, – упэўнена жанчына. – У нас на 
працягу двух пяцігодак існуе дзяржаўная 
праграма па будаўніцтве і рэканструкцыі 
дарог, але мы гэтага ніяк не адчулі.

Нічога асаблівага  
не прыдумвалі

Паколькі дамовіцца з усімі жыхарамі 
вуліцы адразу не ўдалося, некалькі суседзяў 
вырашылі скінуцца і ўпарадкаваць хаця б 
дарогу насупраць сваіх дамоў.

– Мы асабліва нічога не прыдумвалі, 
а паехалі ў «Рэмбудаўтадар», набылі 
200 тон перапрацаванай са старога 
асфальту крошкі, напісалі заяву, каб 
прыехала дарожная тэхніка, і ўсё, – 
распавядае спадар Сяргей. – На 15 
метраў упарадкавання дарогі ідзе 20 
тон крошкі.

Перапрацаваная са старога асфальту 
крошка па цане аказалася даступнай – 5 
рублёў за тону, а вось за выкарыстанне 
тэхнікі рахунак пакуль не выставілі. Тым 
не менш у дамоўлены час прывезлі крош-

ку, прыехаў грэйдар, асфальтавы каток і 
літаральна за некалькі гадзін дарога набы-
ла зусім іншы выгляд.

Адзін з маіх суразмоўцаў кажа, што, 
згодна з папярэдняй дамоўленасцю, за 
работу тэхнікі давядзецца заплаціць па 
350 рублёў з дома.

Трэба рабіць хоць так, бо іншага 
можа і не быць

Калі прыехала дарожная тэхніка і 
прывезлі асфальтавую крошку, шмат каго 
з жыхароў вуліцы гэта зацікавіла. Мае 
суразмоўцы распавядаюць, што людзі 
хадзілі і цікавіліся, хто і на якіх умовах 
гэта робіць.

Спадар Міхаіл, да дома якога насыпалі 
крошку, сабраў сваіх суседзяў, і яны такса-
ма пагадзіліся такім чынам упарадкаваць 
дарогу насупраць сваіх дамоў:

– Мы ўжо таксама напісалі заяву ў 
«Рэмбудаўтадар» і набылі асфальтавую 
крошку. Многія цяпер хочуць такім чынам 
упарадкаваць дарогу перад хатай, але не 
ўсе на вуліцы пагаджаюцца.

Спадарыня Валянціна кажа, што 
атрымлівае пенсію 280 рублёў, муж 
памёр, а сыны жывуць далёка, то, маўляў, 
і паўдзельнічаць у добраўпарадкаванні 
дарогі яна не ў стане.

Спробы «Народнай Волі» высветліць 
у кіраўніцтва «Рэмбудаўтадара» ўмовы 
выканання работ па добраўпарадкаванні 
гарадскіх вуліц вынікаў не далі. Намеснік 
дырэктара Юрый Лаціеў адказаў, што не 
займаецца гэтымі пытаннямі, а галоўны 
інжынер Валерый Клыбік спаслаўся на 
занятасць. Міхал КАРНЕВІЧ.

Гродна.

ЧУЛІ?

«Паважаныя святары, пастары, вернікі! 
Прыйшоў час сказаць пра набажэнствы ў 
беларускіх цэрквах па-беларуску.

Сярод відавочных прычын нашай сён-

няшняй бяды – адмаўленне ад дадзенай 
Богам мовы. Госпад даў кожнаму наро-
ду сваю ўласную мову – каб прадухіліць 
пабудову сусветнай імперыі зла і паставіць 
заслон грэху агульначалавечай пыхі», – 
кажа Павел.

«Няхай усё пачнецца хаця б з аднаго 
беларускамоўнага набажэнства на тыдзень. 
Бог дапаможа і натхніць людзей. Няўжо 
беларусы не вартыя аднаго беларускамоўнага 
набажэнства на 7 дзён, браты? Няўжо так і 
будзем маліцца да Бога не па-беларуску?

Бог даў нам мову – а мы адмаўляемся ды 
грэбліва адкідаем яе.

Час пакаяцца за тое, што выракліся 
Божага дару, – і ствараць плод, варты пака-
яння. Ёсць жа цудоўныя праваслаўныя і 
евангельскія супольнасці, дзе беларуская 
мова квітнее! Пераймайце!» – зазначыў 
Павел Севярынец.

АПЫТАНКА

Нацбанк Беларусі выпусціў чарговы 
аналітычны агляд «Маніторынг рэаль-
нага сектара эканомікі», у якім сярод 
іншага ёсць вынікі апытання кіраўнікоў 
прадпрыемстваў. Вось якія лічбы, што 
сведчаць аб чаканнях кіраўнікоў, адзна-
чаны ў дакуменце.

Якія чыннікі, на думку кіраўнікоў 
прадпрыемстваў, абмяжоўваюць рост 
вытворчасці:

недахоп грашовых паступленняў для 
фінансавання дзейнасці – 45,7%;

неплацяжы спажыўцоў – 44,9%;
недахоп абаротных сродкаў – 42,4%;
недастатковы попыт на прадукцыю – 

35,7%;
высокія цэны на сыравіну, матэрыялы, 

тавары – 34,3%.
Недастатковасць абаротных 

сродкаў у маі–ліпені адзначылі 
54,2% прадпрыемстваў – удзельнікаў 
маніторынгу (у лютым–красавіку такіх 
было 56,7%).

Росту спажывецкіх цэн чакаюць 

89,8% рэспандэнтаў, з іх:
рост коштаў не зменіцца – 49,4%;
рост коштаў паскорыцца – 31,2%.
Акрамя таго, да кастрычніка ўдзельнікі 

апытання чакаюць зніжэння курсу рубля 
да долара і запаволення яго зніжэння да 
расійскага рубля.
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РЯДОМ С КОМПЕТЕНТНЫМ СОБЕСЕДНИКОМ

Прямо сейчас весь мир обсуждает 
Афганистан, который, после того как США 
вывели свои войска, всего за пару недель 
захватили исламисты из «Талибана». Что 
будет с этой страной дальше – решитель-
но не ясно, поэтому давайте поговорим 
о том, почему происходящее вообще ста-
ло возможным. А поможет нам в этом 
Александр ШЛЫК – человек, чьей рабо-
той много лет было устраивать выборы и 
наблюдать за ними, в том числе и в Кабуле.

Путь от хиппи до солдат: как и 
почему менялась страна

– То, что последние дни происходи-
ло в Кабуле, вызывает ужас. Особенно 
кадры из аэропорта: люди цепляются за 
взлетающие самолеты, падают и разби-
ваются насмерть.

– Я состою в неформальной группе в 
«Фейсбуке» и вижу, как люди, которые зна-
ют афганцев лично, пытаются координи-
рованно им помочь исчезнуть из страны. В 
Кабуле очень многие работали при посоль-
ствах, были переводчиками не только в 
политических проектах, но и в частном 
бизнесе. Работали в проектах развития, 
куда были вложены немецкие, француз-
ские деньги. Эти люди сейчас боятся за 
свое будущее.

– Почему они не начали бояться тогда, 
когда США вывели из Афганистана свои 
войска?

– Они начали бояться давно, потому 
как понимали, что приход талибов после 
вывода американских войск – вопрос вре-
мени. Проблема в том, что никто не ожи-
дал, что это произойдет настолько быстро.

Талибы уже правили в Афганистане с 
1996-го до 2001 года, пока не пришли войска 
НАТО. Я как-то жил на натовской базе в 
Кабуле, она находилась возле аэропорта – 
сейчас смотрю на кадры оттуда и узнаю эти 
места. Это было в 2014-м, когда я курировал 
Афганистан от ОБСЕ по вопросам выборов. 
У меня тогда была команда из 15 человек и 
охрана. Я прилетал в Кабул раз в 2–3 недели.

– А женщины были в этой команде?
– Конечно. Во всех командах ОБСЕ жен-

щин и мужчин примерно равное количество.
– С чего хотелось начать наш разговор: 

белорусский блогер Леонид Пашковский 
выпустил фильм о Кабуле, снятый бук-
вально месяц назад, – кажется, что этот 
город вполне подходил для туризма, пока 
туда не пришли талибы. Это так?

– Должен сознаться: на улицах 
Афганистана я ни разу не был. У меня было 
так: выходишь из самолета, тебя сажают в 
броневик вместе с охранником. Надевают 
на тебя каску и бронежилет и везут в отель 
или на базу. Туда ты заезжаешь через трое 
ворот, вокруг стоят охранники с автомата-
ми – всё как положено. Машину обыскива-
ют с собаками, сначала выходит охранник, 
и только потом ты сам. Но даже дверь 
самостоятельно тебе открыть не дают.

На улице за всё время я был, навер-
ное, один раз. Хотя сложно назвать про-
гулкой процесс, когда вокруг тебя восемь 
охранников. Но я видел Кабул из окна 
броневика – многие улицы там похожи 
на рынок, торговля идет вообще везде. И 
люди в этом городе приветливые и адек-
ватные. Нет такого, что ты едешь, а на тебя 
«Калашникова» наставляют.

Но нас тренировали по вопросам 
безопасности: даже сидя в машине, в 
Афганистане ты должен быть, что называ-
ется, на стрёме. Если расслабишься, скорее 
всего, тебя тепленьким и возьмут, потому 
что перестанешь следить за тем, что про-
исходит вокруг.

– В какой одежде ты ходил?
– В европейской, но я мужчина, жен-

щинам в этом смысле сложнее. Летом ты 
надел костюм и галстук, и уже ничем от 
местных дипломатов не отличаешься. А 
женщины в майках выйти не могут – на 
них все будут смотреть. И речь не про эро-
тические взгляды, а осуждающие, потому 
что она кисти и локти открыла. С одной 
стороны, все будут понимать, что перед 
ними не афганская женщина и ей вроде 
как можно, но появится вопрос: «Она пра-
вил не знает?»

Есть еще одна вещь: в Афганистане счи-
тается большим неприличием появление 
женщины в общественных местах с мокры-
ми волосами. Вот ты утром, например, схо-
дила в гостинице в душ и хочешь быстро 
спуститься на завтрак, а надо сушиться. 
Волосы в Афганистане показывать непри-
лично, но мокрые волосы – это для мест-
ных ужас ужасный.

Женщины из нашей команды ходили 
в Кабуле в европейской одежде, но всег-
да закрывали руки и ноги, ну, и сушили 
волосы (смеется). И все носили платок, но 
надевали его не так, чтобы он вообще всё 
закрывал, а просто накидывали на голову 
– и были видны волосы на плечах. Помню, 
перед одной из поездок в Кабул женщина 
из команды спросила: «Мой вопрос одно-
временно касается безопасности и куль-
туры: как надо платок надевать – на шлем 
или под шлем?» Шутила, конечно, но все 
понимали, куда едут.

– И как правильно?
– Если есть шлем, платок уже не нужен 

(смеется). Всегда нужно искать баланс: и 
делать свою работу, и уважать чужие тра-
диции и устои. Я видел ситуации, когда 
женщины приходили на деловые встречи в 
платке, небрежно наброшенном на голову. 

И когда этот платок падал, они этого вроде 
как не замечали, и их собеседники тоже не 
обращали внимания. И все были счастливы.

– Сейчас можно увидеть фото из Кабула, 
в котором хиппи ходили в брюках клеш и 
мини-юбках. Куда и почему эта толерант-
ность к другой культуре ушла?

– Эти фото можно было сделать в 1960-
х – начале 1970-х годов. В 1979-м начались 
разборки с СССР – и всё, уже 42 года 
в Афганистане нон-стоп идет война. То 
есть уже в 1980-х в Кабуле не было заез-
жих хиппи, которые могли выйти на улицу 
в брюках клеш, а местные хипари были 
заняты войной.

Спустя 40 лет мы можем говорить о том, 
что столкновение с СССР для афганцев было 
чем-то вроде Великой Отечественной войны. 
Они боролись за свою родину с непонятной 
соседней страной, которая пришла, чтобы 
навести свои порядки. И афганцы сража-
лись на базе своей культурной традиции – 
мусульманской, а в середине 1990-х страну 
захватил еще более радикальный «Талибан». 
В итоге сейчас в Кабуле живет очень консер-

вативное общество, которое нельзя назвать 
другом женщин.

– Ты впервые попал в Афганистан в 
2009 году и ездил туда по 2018-й. За те же 
девять лет Минск изменился до неузна-
ваемости. Как поменялся Кабул?

– Из окна своего броневика я не уви-
дел там фундаментальных изменений в 
инфраструктуре и качестве жизни. Как 
была высохшая, плохо пахнущая речка, 
так она и осталась, как стирали в этой 
речке женщины, так и стирают. При этом 
частного бизнеса стало заметно больше – в 
2009-м в Кабуле не было такого разнообра-
зия тех же свадебных салонов и ювелир-
ных магазинов, сколько я видел их в 2018-
м. Где-то разобрали завалы от бомбежек, 
вместо разрушенного здания построили 
новое. Дело идет, просто не так быстро, как 
хотелось бы, – опять же, надо учитывать, 
что мы говорим про страну, в которой 
идет война.

– Во время визитов в Афганистан ты 
общался с молодыми ребятами, новым 
поколением афганцев?

– Да, практически все из них хотели 
уехать. Но я разговаривал только с теми, 
кто мог поддержать беседу на английском. 
То есть это были более образованные люди, 
которые уже знали, что жизнь за границей 
существует.

Мне встречались и те, кто целенаправлен-
но строил карьеру в политике. Они созна-
тельно шли работать на государство, потому 
что для них было важно внести свой вклад 
в развитие страны. Особенно часто такое 
желание я встречал среди женщин.

Их аргументы были простыми: «Если 
не сейчас, то уже никогда. У моей мамы, 
бабушки и подавно не было таких возмож-
ностей, а у меня есть шанс устроиться в 
МИД и достичь там почти таких же высот, 
какие покоряют мужчины».

Казалось бы, 40 лет идет война, мож-
но забить и уехать – но многим хочется 
добиться перемен и построить более-менее 
функционирующую демократию. А жен-
щины, которые борются за свои права в 
Афганистане, – это вообще отдельная кате-
гория. У нас непросто отстаивать себя – 
представляешь, насколько им тяжело?

У меня есть товарищ из Афганистана, он 
родился в 1979-м – то есть в год, когда всё нача-
лось. Как-то он сказал мне: «Представляешь, 
тебе 40 лет и ты каждый день на войне? 
Сначала СССР, потом «Талибан», следом – 
американцы и НАТО. Не знаю, наверное, сле-
дующими инопланетяне прилетят». Но, как 
оказалось, опять пришли талибы.

Посыл в том, что, несмотря на вой-
ну, люди в Афганистане женятся, заводят 
детей, строят карьеру, развивают бизнес и 
зарабатывают деньги. То, что в тебя может 
прилететь граната, – не повод не жить.

– В своем фильме Пашковский расска-
зывал, что, когда что-то в паре киломе-
тров от рынка в Кабуле взрывается, там 
даже музыку не выключают. 

– Помню, когда мы с водителем по городу 
ехали и что-то взрывалось, он даже не менял 
направление. А на вопрос, что это было, 
отвечал: «Через пару минут узнаем: либо 
газовый баллон взорвался, либо теракт».

(Окончание на 6-й стр.)

Афганистан: страницы истории 
и день сегодняшний

Кто такой 
Александр Шлык

Александр Шлык – эксперт по 
выборам, который в феврале этого года 
присоединился к команде Светланы 
Тихановской. До этого он десять лет 
работал в отделе по выборам БДИПЧ 
ОБСЕ, с 2016 года был его главой. 
Александр руководил командой, кото-
рая наблюдала за всеми выборами в 
регионе ОБСЕ.

Кроме прочего, Шлык наблюдал 
за выборами и в Афганистане – стра-
не, которую захватили исламисты из 
«Талибана», после того как Штаты 
вывели оттуда свои войска. Александр 
посещал Кабул в 2009-м, 2014-м и 2018 
годах. Лично встречался с Ашрафом 
Гани, который был президентом стра-
ны с 2014-го, пока не сбежал из нее в 
августе 2021 года, когда пришли тали-
бы. Далее – наш разговор с экспер-
том о прошлом, настоящем и будущем 
Афганистана.

Фото из аэропорта Кабула после захвата 
«Талибаном» власти в стране.

Талибы в президентском дворце в Кабуле.

Беназир Бхутто.

Такие фото в Афганистане можно было сделать в 1960-х – начале 1970-х годов. В современном Афганистане такое невозможно.
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(Окончание. Начало на 5-й стр.)
Афганцы – интересные люди. Даже 

внешне они выглядят не так, как ты себе 
представляешь, думая про жителей Ирана, 
Ирака, Пакистана, или, так сказать, «араб-
ского мира». В Афганистане очень много 
блондинов, людей со светлыми глазами, 
рыжих хватает. В этой стране намешана 
куча национальностей: пуштуны, таджи-
ки, узбеки, хазары. И все они между собой 
отличаются.

«Жить под контролем 
иностранцев или жить без 

соблюдения прав?» Зачем ради 
стабильности люди ведут войну?  

– Кажется, именно среди пуштунов 
больше всего приверженцев идеологии 
талибов. Кто-нибудь рассказывал тебе, 
почему поддерживает это, на мой взгляд, 
архаичное и жестокое движение?

– С нашей точки зрения идеология 
«Талибана» – это конкретное средневеко-
вье. Но часто именно талибы дают афган-
цем уверенность в завтрашнем дне.

– Стабильность?
– Да, но, конечно, не для женщин. При 

этом, исходя из того, что я видел в послед-
них аналитиках, не все местные были рады, 
что американские войска уходят. Многие 
прекрасно понимали, что на их место при-
дет «Талибан» и будет еще хуже. Другая 
часть населения воспринимала присут-
ствие иностранных войск как жизнь под 
оккупацией. Но что это за выбор: жить под 
контролем иностранных властей или жить 
без соблюдения каких-либо прав человека? 
Хотя и его у афганцев не было: американ-
цы не спрашивали, уходить им или нет, 
точно так же «Талибан» не уточнял у наро-
да, нравится ли ему их идеология.

Это важная вещь: у «Талибана» явно 
есть власть, но она не была получена демо-
кратическим путем – ее захватили силой. 
Я не заметил в Афганистане кабинок для 
голосования и бюллетеней, в которых 
можно было бы поставить галочку напро-
тив талибов.

– Почему талибы так быстро захвати-
ли власть в Афганистане? Это мог быть 
сговор с национальной полицией и арми-
ей?

– Могло быть всё. Как я уже сказал, 
многие думали, что американские солда-
ты – это оккупация, и «Талибан» борется 
именно с ними, а не с коренным населе-
нием. И у многих афганцев логика была 
такая: когда американцы уйдут, талибам 
не с кем будет воевать, и в стране станет 
спокойно. Байден пару дней назад спросил, 

мол, зачем мы, американцы, будем воевать 
за них, если они сами этого не сильно 
хотят? И доля правды в этом есть. Люди 
в Афганистане хотят не войны, а спокой-
ствия.

– Президент Гани, который капи-
тулировал в день захвата Кабула, при-
шел к власти в Афганистане в 2014 году. 
Расскажи, как в этой стране проходят 
выборы – их результатам можно верить?

– В Афганистане ты не можешь быть 
до конца уверен, что бюллетени, которые 
достали из ящика для голосования, были 
реально вкинуты туда избирателями. А 
в функционирующих выборах места для 
сомнения быть не должно.

В Афганистане, как и многих других 
странах, во многом нужны выборы, чтобы 
объединить людей вокруг демократическо-
го процесса. Это в Америке важно лишь 
то, кто выиграл, а в Афганистане большая 
ценность выборов в том, чтобы как можно 
больше людей в них участвовало – в част-
ности, женщин.

Все прекрасно понимали, что какой-то 
уровень фальсификации на выборах есть и 
будет на очень низовом уровне – централь-
ная власть из Кабула никогда полностью 
не контролировала губернаторов провин-
ций. Это как местные цари, и некоторые 
из них могли даже находиться в полной 
оппозиции к центру и в глубине души сим-
патизировать «Талибану». Я одного такого 
знаю – до недавнего времени он был губер-
натором, а несколько дней назад написал в 
«Фейсбуке» пост-приветствие талибам.

Другое дело, что в Афганистане фаль-
сификации легко доказать, потому что их 
фактически не маскируют – на пересчет 

голосов может приехать ящик, в котором 
будут лежать сто помеченных бюллетеней, 
даже не оторванных от блока с перфора-
цией.

– Чувствую, как Лидия Михайловна 
сейчас льет слезы зависти…

– (Смеется.)
– Так объясни: Гани стал президентом, 

потому что его реально выбрал народ?
– В 2014-м Гани соревновался с экс-

министром иностранных дел Абдуллой 
Абдуллой. И сразу после выборов вооб-
ще не было понятно, кто победил: они 
шли очень близко, голоса пересчитыва-
ли несколько месяцев. В итоге президен-
том признали Гани, не без политических 
договоренностей. При этом у Гани всегда 
была большая поддержка среди местных. 
Это довольно интересный человек: ученый 
с докторской степенью по антропологии, 
работал во Всемирном банке. Он пришел в 
политику, когда дела в Афганистане сдви-
нулись в сторону демократии. Сначала был 
министром финансов, а потом стал прези-
дентом. Гани был достаточно популярным 
политиком, у него всегда был имидж очень 
неподкупного человека.

– Ты встречался с ним лично?
– Да, когда Гани еще был кандида-

том в президенты. Могу сказать, что он 
очень любопытный человек, спокойный. 
Большинство людей, которые боролись за 
государственные посты, были достаточно 
светским людьми, и Гани не исключение.

– Очевидно, любой на посту прези-
дента Афганистана в первую очередь 
занят вопросами войны. Поэтому хочу 
снова спросить о женщинах: при Гани 
они зашли в правительство, но сделали 

это в платках. Как он лоббировал темы 
их прав и свобод?

– Политики-мужчины в Афганистане 
никогда не устраивали соревнования, кто 
из них больший феминист, но для мно-
гих из них это была далеко не чуждая 
тема. Да и в Кабинете министров жен-
щины тоже присутствовали – они стано-
вились всё более активны, их голоса всё 
больше значили. Не скажу, что тема прав 
женщин входила в топ-5 самых важных в 
Афганистане при Гани, но была близко к 
этому списку.

– Возможно, я рассуждаю очень наи-
вно… Если бы за эти 20 лет женщинам 
дали хотя бы выбор ходить в платке или 
без, возможно, с приходом талибов все 
резко не переоделись бы в бурку и так 
сильно не переживали за свою жизнь?

– Когда-то мы пытались строить в 
Афганистане демократию, что-то даже 
получалось. Но на улицах всё так же было 
много женщин в бурках, с прорезями толь-
ко на уровне глаз. Иногда это их выбор, в 
конце концов.

– Да ну!
– Конечно, женщины могли расти в 

семьях, где никакого выбора никогда не 
было, но я знаю и другие случаи. Была у 
нас коллега, которая вышла замуж за пар-
ня из более консервативной семьи и сама 
переоделась в бурку. Хотя я помню, как она 
ходила с псевдоплатком на голове во время 
наших визитов.

Я понимаю, как важно говорить о пра-
вах женщин – вообще во всем мире и в 
Афганистане в частности. Прогресс в этой 
теме может служить индикатором того, в 
какую сторону страна будет двигаться.

– Недавно появилась новость, что 
талибы объявили амнистию и разрешили 
женщинам вернуться в правительство. 
При этом уже есть кадры, как по Кабулу 
закрашивают рекламные изображения 
женщин в европейской одежде. И это я 
не говорю про слухи, что при «Талибане» 
женщинам запретят выходить из дома 
без сопровождения мужчин.

– Надо понимать, что некоторые СМИ 
хотели бы отрапортовать, что в Кабул при-
шел не тот «Талибан», который все виде-
ли 25 лет назад, а качественно новый, 
«Талибан»-апгрейд. Эта картинка нужна 
разным странам, чтобы показать: мол, не 
зря мы тут столько лет страдали, воевали 
и тратили деньги: да, талибы вернулись, но 
они уже другие. Так ли это, пока решитель-
но не ясно. То, о чем ты говоришь, – пло-
хие новости, возможно, «Талибан» 2.0 и не 
случится. Я и сам вижу в аналитике, что 
Кабул Кабулом, а в деревнях уже пошли по 
домам со списками тех, кто был замечен в 
сотрудничестве с предыдущей властью и 
иностранцами. При этом выводы делать 
рано. Я уверен, будут и хорошие вести.

– Кому эти хорошие новости выгод-
ны? 

– Да всем. Вполне может сложиться коа-
лиция из россиян, американцев, китайцев 
и других, кто изо всех сил будет тянуть 
«Талибан» в нужную сторону. Никому не 
выгодно, чтобы в Афганистане появилась 
очередная плодородная почва для террори-

стов. В российских медиа, например, бук-
вально за последние пару дней «Талибан» 
из террористической организации превра-
тился в радикальную группировку.

– Что будет с Афганистаном дальше? 
Россия может плотнее зайти в этот реги-
он?

– Куда за последние месяцы ездили 
лидеры «Талибана»? Абдул Гани Барадар 
– главный переговорщик, глава офиса 
«Талибана» в Катаре – был в Москве и 
Пекине. Если слухи о том, что глава дви-
жения давно погиб, но это не афишируют, 
– правда, тогда как раз Барадар – новый 
глава. И с кем он встречался?

Вообще, складывается довольно инте-
ресная ситуация: с одной стороны, в 
России «Талибан» объявлен террористи-
ческой организацией, с другой – Лавров 
встречается с главными его представите-
лями.

– Есть риск, что талибы могут выйти 
за пределы Афганистана?

– Вообще, есть теория, что теперь 
Афганистан находится под большим 
контролем своих соседей пакистанцев. 
Мне сложно об этом судить, но то, что у 
«Талибана» огромные связи с Пакистаном, 
– это факт.

– Какая ирония: в Пакистане главой 
правительства еще в конце 1990-х была 
женщина, Беназир Бхутто.

– А потом ее убили. 
Резюмируя, сейчас ситуация такая: 

Гани самоустранился, Абдулла Абдулла с 
экс-президентом Афганистана Хамидом 
Карзаем объявили его предателем и заяви-
ли, что стали официальными переговор-
щиками с талибами. Что будет дальше – не 
знает никто, нужно ждать.

Есть хороший ресурс – Afghanistan 
Analysts Network, который рассказывает, 
что происходит в Афганистане, его мои 
знакомые делают. Если хочется следить за 
ситуацией, рекомендую читать именно его.

– И последний вопрос: Афганистан 
может вытеснить Беларусь из повестки 
ЕС, США и мировых организаций?

– Не думаю. Это совершенно нор-
мально, что часть повестки занимает 
Афганистан: то, что сейчас там происхо-
дит, – это жесть. И мир должен знать об 
этом, чтобы иметь возможность помочь 
людям. Мне даже кажется, что происхо-
дящее в Афганистане отчасти может быть 
полезно нашей повестке – почему никто 
не радуется, что талибы захватили власть? 
Потому что эксперимент с демократией 
не удался, а демократия многим нравится 
больше, чем идеология «Талибана», и при-
ход к власти недемократически априори 
многим не симпатичен. Давайте вспомним, 
за что мы боремся, – за то, чтобы власть в 
стране менялась путем выборов, а не сило-
вым удержанием.

Что касается Беларуси в мировой 
повестке – процессы уже запущены, санк-
ции уже существуют, они никуда не исчез-
нут. Беларусь сильно закрепилась в списке 
приоритетных вопросов – несколько таких 
Афганистанов должно случиться, чтобы ее 
оттуда убрать.

Ирина МИХНО.

РЯДОМ С КОМПЕТЕНТНЫМ СОБЕСЕДНИКОМ

Афганистан: страницы истории 
и день сегодняшний

В конце 1990-х главой правительства Пакистана была женщина, Беназир Бхутто.  
Сегодня же эта страна едва ли не контролирует «Талибан» .

Придя к власти, «Талибан» первым делом озаботился закрашиванием 
рекламных плакатов с женщинами в светской одежде.
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Алексей ДЬЯЧЕНКО, бывший зять Бориса Ельцина

Ельцин и «папины ушки»
(Фрагменты будущей книги «От Ельцина до Путина. И обратно»)

                                                  СТРАНИЦЫ НОВЕЙШЕЙ ИСТОРИИ

30-летию Великой августовской 
демократической революции 1991 года 

посвящается

(Продолжение. Начало в №№53–
57,59,60,62,63,64.)

«Папины ушки» – это моя бывшая жена 
Татьяна. Так она любила называть себя. О 
ее участии в кремлевской жизни написа-
ны горы всяких материалов. Вранья в этих 
материалах полно. Попробуем разобраться.

Сначала поймем базовые вещи. Татьяна 
очень любила отца. Отец был главным 
кумиром всей ее жизни. Припоминаю один 
эпизод. Еще в советское время я уговаривал 
ее вступить в партию. Чисто для служебно-
го роста. Естественно, в Коммунистическую 
партию. Других партий у нас тогда не было. 
«Я должна быть этого достойна», – отвечала 
она. Совершенно серьезно, в этом ответе – 
вы будете смеяться – не было ни капли юмо-
ра, ни грамма иронии. Я же собирался всту-
пить в партию исключительно для карьеры 
и совершенно этого не скрывал. Татьяну это 
бесило, и она мне всегда говорила, что в пар-
тию должны вступать только такие люди, 
как ее папа. Настоящая идейная дочь перво-
го секретаря обкома (или горкома) партии! 
Она не лицемерила. Она именно так и дума-
ла. Да, она такая на самом деле.

Отец тоже очень любил Татьяну. Он 
всегда мечтал о сыне. Даже по народной 
традиции подкладывал под подушку топор. 
Но родилась девочка. И Татьяна немножко 
стала для него сыном. Поэтому их совмест-
ная работа базировалась на сумасшедшей 
взаимной любви. Татьяна была одержима 
этой идеей – помогать отцу. У нее не было 
цели стать знаменитой и богатой, работая 
в Кремле. Как вы понимаете, будучи доче-
рью президента, деньги легче заработать вне 
кремлевских стен. Как и славу. Можно было 
заняться бизнесом. Но она хотела не просто 
помогать отцу, а быть рядом с ним. Быть 
нужной, незаменимой для отца – вот всегда 
был ее приоритет, точка истинных искрен-
них устремлений.

С определенного момента она стала зани-
мать должность советника президента. У нее 
появился кабинет в Кремле. Таким образом 
советовать президенту она стала на вполне 
официальной основе. Собственно, это стало 
ее работой.

В чем она видела свою миссию? Она 
считала, что должна доводить до сведения 
Бориса Николаевича различные мысли, кото-
рые заслуживают внимания. Любой прези-
дент в любой стране мира имеет огромную 
протокольную нагрузку. Любой президент 
изолирован от реальной жизни плотным 
слоем чиновников. И в этих условиях важно 
неформально доносить информацию из раз-
ных сфер. Особенно важен для такой мис-
сии был человек, который не боялся Бориса 
Николаевича (с его-то характером и темпе-
раментом!) и потому способен говорить ему 
правду, даже если она очень горькая.

При этом Татьяна никогда не навязыва-
ла собственное мнение. Она умела четко и 

грамотно, без искажений доносить мнение 
других. Особенно она ценила людей с само-
стоятельным видением, с аналитическими 
способностями. Напомню: в советское время 
она работала программистом на большой 
вычислительной машине, считала балли-
стические траектории. Она была окружена 
ребятами с головой. Тяга к интеллектуалам 
осталась у нее навсегда. Службисты, замира-
ющие при виде начальства с открытым ртом, 
нравились ей гораздо меньше. 

Кто же были те люди, чьи идеи она 
ценила? Назову их. Для молодежи, кото-
рая не помнит то время, назову еще и их 
должностное положение. Анатолий Чубайс 
(член правительства), Валентин Юмашев 
(глава Администрации президента), Роман 
Абрамович (депутат Госдумы, потом губер-
натор Чукотки), Александр Волошин (высо-
копоставленный сотрудник Администрации 
президента, а потом ее глава), Георгий 
Сатаров (помощник президента), Владислав 
Сурков (высокопоставленный сотруд-
ник Администрации президента), Игорь 
Шабдурасулов (генеральный директор 
Общественного российского телевидения), 
Борис Березовский (заместитель секретаря 
Совета безопасности, потом – исполнитель-
ный секретарь СНГ). Помимо трансляции 
определенных идей были и ситуации, ког-
да требовалась решительность. В некоторых 
таких ситуациях пришлось действовать и 
мне. К глубокому моему сожалению, ибо я 
старался держаться подальше от этой крем-
левской кухни. Это мое «уклонение от влия-

ния», как мне кажется, Ельцин во мне ценил.
Расскажу о нескольких таких эпизодах. 

Эпизод первый. В марте 1996 года мы были 
на охоте в Завидово. Женщины на охоту 
не ездили. Мы возвращались в Москву на 
вертолете. Вертолет небольшой. Все разгово-
ры слышны. Коржаков уговаривал Ельцина 
разогнать Думу. Ельцин с ним согласился. 
Решили сразу лететь в Кремль, чтобы дать 
соответствующие команды. Потом решили 
залететь на дачу, «чтобы переодеться». Когда 
сели на даче, я решил пересказать Татьяне 
услышанный разговор. Всё-таки это касалось 
судьбы каждого из нас. Татьяна, конечно, 
занервничала. Тут же связалась с Чубайсом. 
И завертелось. Чубайс не раз рассказывал о 
тех событиях. Думу, как известно, не разо-
гнали. Кто знает, как бы всё сложилось, если 
бы Ельцину не нужно было переодеваться и 
они полетели напрямую в Кремль…

Эпизод второй. Коржаков задержал 
активистов предвыборного штаба Ельцина, 
которые выносили в коробке деньги. Возник 
реальный кризис. Бизнесмены, участвовав-
шие в предвыборной кампании, испугались. 
Некоторые ожидали ареста. Татьяна находи-
лась с ними ночью в особняке Березовского 
(так называемом «доме приемов ЛогоВаза» 
на Новокузнецкой улице), пытаясь пога-
сить панику. Бизнесменам казалось, что 
если она покинет особняк, то их немед-
ленно арестуют. Что было вполне возмож-
но. Татьяна звонит мне (запись этого раз-
говора есть в книге журналиста и депутата 
Хинштейна) и просит немедленно разбудить 
Бориса Николаевича. Честно говоря, я был в 
шоке. Прямо скажем, нерадостная миссия. 
Но что делать! Захожу в его спальню. Он 
спит. Хотел включить свет. Потом переду-
мал. Оставил открытой дверь. Свет шел из 
коридора. Трясу его за плечо. Он просы-
пается. Очень недовольный, мягко говоря. 
Объясняю: «Проблемы. Это важно». В итоге 
он встает, надевает свой спортивный костюм 
«Адидас» и идет в кабинет. Кому он звонил и 
что говорил – не знаю, не слышал. Утром он 
снял Коржакова с должности шефа Службы 
безопасности президента. Уволены были и 
главные союзники Александра Васильевича 
– директор ФСБ Барсуков, первый вице-пре-
мьер Сосковец.

Эпизод третий. Самый исторический. 
Ельцин досрочно уходит с поста президен-
та. Под Новый год! Неожиданно и красиво. 
Я знаю, что его уговорила уйти Татьяна. 
Никто другой не посмел бы даже погово-
рить на эту тему. Мне кажется, что потом он 
пожалел об этом решении. Но было поздно.

Впрочем, даже эпизод с уходом не озна-
чает, что Ельциным кто-то мог манипули-
ровать. Советовать могли. Давить никогда 
не могли. Заставлять – тем более. Много 
раз он вообще не реагировал на советы. 
Преимущество Татьяны заключалось в том, 
что она хорошо знала его внутренние стру-
ны. Как по-настоящему любящая дочь.

Главное: она трепетно несла свою мис-
сию – быть необходимой отцу. Потому у нее 
получилось.

(Продолжение следует.)

48-гадовы спецыяліст вышэйшай кваліфікацыі, апасаю-
чыся трапіць у турму, перайшоў без дакументаў беларуска-
ўкраінскую мяжу і зараз знаходзіцца ў Кіеве. Пра гэта 
паведамляюць праваабаронцы.

Год таму Валерый Крахмалаў на знак пратэсту супраць 
фальсіфікацыі выбараў і гвалту з боку сілавікоў прыйшоў 
на завод і сеў каля свайго станка. У журнале зменнага 
задання ўласнаручна напісаў: «У мяне забастоўка». Так 
працягвалася тры дні.

Цэхавае начальства да токара: маўляў, ты што – з дуба 
зваліўся? Якая забастоўка?!

Цярпенне начальства ўрэшце лопнула. Дырэкцыя 
«Гомсельмаша», заручыўшыся падтрымкай афіцыйнага 
прафсаюза, звольніла Крахмалава з завода на падставе 
п.6 артыкула 42 Працоўнага кодэкса – невыкананне без 
уважлівых прычын працоўных абавязкаў работнікам, які 
мае непагашанае дысцыплінарнае спагнанне. Токар падаў 
у суд на дырэкцыю, аднак суд Чыгуначнага раёна Гомеля ў 
верасні адхіліў яго прэтэнзіі з нагоды звальнення.

Маючы шосты разрад токара, Крахмалаў хутка знайшоў 
працу па спецыяльнасці ў прыватнай фірме, прычым 
з лепшай аплатай. Аднак у спакоі рабочага з актыўнай 
грамадзянскай пазіцыяй не пакінулі. Сёлета ў сакавіку, 
напярэдадні Дня Волі, міліцыя правяла вобыск у кватэры 
Валерыя, а самога яго дапыталі наконт удзелу ў маршах 
пратэсту.

Далей – болей. У чэрвені сілавікі затрымалі Валерыя 
Крахмалава. Тры дні яго трымалі ў ізалятары, ізноў 
дапытвалі. Гэтым разам вінавацілі ва ўдзеле ў адным 
з тэлеграм-чатаў, дзе ён, паводле сцвярджэння след-
ства, падбухторваў людзей выходзіць на вуліцы і не 
падпарадкоўвацца міліцыі. Апроч таго, токар нібыта стаяў 
20 верасня 2020 года на вуліцы Савецкай у счэпцы перад 
сілавікамі і перашкаджаў ім затрымліваць пратэстоўцаў. 

Амапаўцы ўжывалі тады слёзатачывы газ і святлошума-
выя боепрыпасы.

Валерый віну не прызнаваў. Тлумачыў, што на відэа 
і фота, якія яму дэманстравалі ў СК, не ён – той, хто 
выяўлены, не падобны па постаці, да таго ж ён у масцы, 
кепцы і цёмных акулярах.

Пасля трох дзён ізаляцыі (у дадатак да мінулагодніх 20 
сутак арышту) Крахмалава адпусцілі пад падпіску аб нявы-
ездзе і абавязацельства з’яўляцца ў пракуратуру па першым 
патрабаванні. У яго забралі пашпарт і пасведчанне кіроўцы. 
Следчы з СК патлумачыў: «Каб не ўцёк за мяжу».

Агулам сёлета ў Крахмалава і яго сваякоў адбыліся 5 
ператрусаў. Апошні на пачатку ліпеня ўчынілі супрацоўнікі 
КДБ пасля таго, як у кватэры рабочага ўжо пабывалі 
супрацоўнікі СК.

Праваабаронцам Валерый Крахмалаў распавёў, што 
нейкі час быў вымушаны хавацца. Урэшце вырашыў 
нелегальна пакінуць радзіму нават без дакументаў. Такі 
крок, паводле слоў Валерыя, даўся яму няпроста, бо дома 
засталіся маці, жонка, дачка, для якіх ён заўсёды быў, па 
сутнасці, адзінай надзейнай апорай.

Анатоль ЛІПСКІ.
На здымку: Валерый Крахмалаў.

Замест «Маскоўскай» 
– «Мінская»

Вуліцы Драгічына атрымаюць 
беларускія назвы?

На пачатку ліпеня мясцовыя ўлады 
вынеслі на грамадскае абмеркаванне 
назвы праектаваных вуліц у Драгічыне. 
Тапаніміка не была прывязана да Беларусі. 
Але пасля грамадскага розгаласу ўсё 
змянілася.

Першапачаткова вуліцы прапаноўвалася 
назваць «Маскоўскай», «Пятра Баграціёна», 
«Івана Айвазоўскага» і «Георгія Жукава».

Як адзначаецца на сайце райвыканкама, 
да іх прыйшло 27 лістоў, у якіх былі прапа-
наваны 92 варыянты назваў.

У выніку чыноўнікі прапанавалі 
наступнае рашэнне. Са старога спісу 
застаўся толькі славуты савецкі мар-
шал. Вуліца Маскоўская стала Мінскай, 
Баграціёна – Міхаіла Герасімава (гэта пар-
тызан часоў Вялікай Айчыннай вайны), 
Айвазоўскага – Юрыя Блінова (ураджэнец 
Драгічына, піяніст, адзін з уладальнікаў 
клуба «Крумкачы»).

Гэтыя прапановы адпраўлены на 
зацвярджэнне ў Драгічынскі раённы Савет 
дэпутатаў.

РЭПРЭСІІ ДОБРЫ ПРЫКЛАД

Токар з Гомеля ўцёк ва Украіну без дакументаў
Былы токар ААТ «Гомсельмаш» Валерый Крахмалаў, які летась у жніўні быў назіральнікам на выбарах і зладзіў потым на сваім працоўным месцы 

сядзячы страйк, нелегальна пакінуў Беларусь.

Ельцин был кумиром его 
дочери Татьяны.

Татьяна хотела быть нужной, незаменимой для отца.
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па-за ГуЛьнЁЙ

«Дзень Волі – гэта вясна!»
КРЫЖаванКа

Па гарызанталі: 1.Вольнаму 
…, уратаванаму рай (прык.). 
5.Рэсурсы. 7.Народная назва 
Перуна, беларускага бога агню. 
8.Густы пах якога-небудзь рэчыва 
(перан.). 10.“Хай свята дружбы буд-
зе лепшым святам, // Хай векам 
дружбы наш завецца …” – з вер-
ша С.Грахоўскага “Патрэбен чала-
веку чалавек”. 11.Лубяны абадок 
у сіце. 13.“Настаў доўгачаканны 
…, // Пад сцягам бел-чырвона-
белым // Чакае перамога нас” – з 
верша М.Танка “Ты чуеш, брат?”. 
14.Робячы …, на дабро не надзейся 
(прык.). 15. … вольны, калі ў яго 
ёсць крылы (прык.). 16.Зведзеныя 
ў адно цэлае тэксты, звесткі. 
18.Жалезарудны матэрыял. 20.“Гэта 
…, гэта крык, што жыве Беларусь!” 
– з верша Я.Купалы “Гэта крык, 
што жыве Беларусь!”. 22.Тое, што 
і раскоша. 24.Заключэнне міру 
(разм.). 26.Абы-як жыць – толькі 
… капціць (прык.). 27.Рукапісная 
копія. 28.Вялікае марское судна. 

29.“Дзе на ўзлеску юная вясна // 
Першыя … рассыпае” – з верша 
Ул.Някляева “Красуня-вясна”.

Па вертыкалі: 1.“Дзень Волі 
– гэта …! // Гэта нашых сар-
дэц Адраджэнне!” – з верша 
К.Вольнага “Дзень Волі”. 2.“Прыціх 
наш …: // Маўчаць, усе маўчаць. 
// Свабодай карыстаюцца сачкомы, 
// Каб тых, хто мысліць, у астрог 
саджаць” – з верша Ул.Дубоўкі 
“За ўсе краі, за ўсе народы све-
ту”. 3.Чые …, таго і воля (прык.). 
4.І … ёсць, ды волі няма (прык.). 
6.У каменным мяшку, а … вольная 
(прык.). 9.“Галоўным быў не хлеб, 
галоўным была …” – Ул.Караткевіч. 
12.“…, які аднойчы адмовіўся ад 
волі, назаўжды робіцца вязнем” 
(В.Быкаў). 15.Аптыміст бачыць …, 
а песіміст – дзірку ад … (прык.). 
17.К.Дуж-… – поўнае прозвішча 
беларускага грамадска-палітычнага 
дзеяча, аўтара эскіза бел-чырвона-
белага сцяга, сімвала незалежнасці 

Беларусі. 19.“Змагацца за волю 
– …, // Змагацца за праўду – не 
страх” – з верша Л.Геніюш “Не 
прашу”. 21.“Зрабі свабоднай, зрабі 
шчаслівай // Краіну нашу і наш …!” 
– з верша Н.Арсенневай “Малітва 
за Беларусь” (“Магутны Божа”). 
22.Час сутак. 23.Адзенне, строі. 
25.Апавядальны род літаратуры.

Адказы на крыжаванку
Па гарызанталі:  1.Воля. 

5.Фонд. 7.Грымотнік. 8.Настой. 
10.Век. 11.Абечак. 13.Час. 14.Зло. 
15.Арол. 16.Звод. 18.Акатыш. 
20.Енк. 22.Роскаш. 24.Замірэнне. 
26.Неба. 27.Спіс. 28.Карабель. 
29.Пралескі.

Па вертыкалі: 1.Вясна. 2.Край. 
3.Поле. 4.Сіла. 6.Думка. 9.Свабода. 12. 
Чалавек. 15.Абаранак. 17.Душэўскі. 
19.Шчасце. 21.Народ. 22.Раніца. 
23.Убор. 25.Эпас.

лявон ЦЕлЕШ.
г.Дзяржынск.
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Паколькі ў рэдакцыі няма магчымасці рэцэнзаваць і вяртаць нявыкарыстаныя матэрыялы, яна пакідае права ўступаць 
у перапіску за сабой. За iнфар ма цыю, раз меш ча ную ў рэк лам ных аб'явах, рэ дак цыя не ад каз вае. Мо гуць дру ка вац ца 
ма тэ ры я лы, у якiх пазiцыя аўта раў не пад зя ля ец ца га зе тай. Па с вед чан не аб дзяр жаўнай рэгістра цыі сродку масавай 
інфармацыі №947 ад 6 студзеня 2010 г. выдадзена Міністэрствам інфармацыі Рэспублікі Беларусь (па с вед чан не аб 
дзяр жаўнай рэгістра цыі №224 ад 6 са кавіка 2000 г.). Над ру ка ва на ў друкарні дзяржаўнага прадпрыемства 
«Выдавецтва  «Беларускі Дом друку». ЛП №02330/106 ад 30.04.2004. 220013, Мінск, пр-т Незалежнасці, 79/1. Падпiса-
на ў друк 18.05.2020 у 17.00. Аб'ём 4 друк. ар ку шы. Ты раж  21 611 экз. За каз № 1524.63222 – для індывідуальных падпісчыкаў, 

632222 – для прадпрыемстваў і арганізацый.

Падпісныя індэксы:

Заснавальнiк, выдавец  
i галоўны рэдактар 
Iосiф Паўлавіч 
СЯРЭДЗIЧ

Адрас рэдакцыi: 220030 Мiнск, вул.Энгельса, 34а. 
Прыёмная: тэл./факс (017) 328-68-71. 

Рэкламны аддзел (017) 328-66-09.
nvonlineinfo@gmail.com 
http://www.nv-online.info 

ШаХматЫ

Ёсць «бронза»!
Завяршыўся традыцыйны Кубак гарадоў-герояў па шахматнай 

кампазіцыі, прысвечаны 75-годдзю Перамогі. У складзе васьмі 
каманд выступалі 42 складальнікі задач і эцюдаў, у тым ліку 
11 гросмайстраў. У кожным з шасці раздзелаў каманда магла 
прадставіць дзве кампазіцыі, з якіх у залік ішла лепшая. Дарэчы, 
арбітры спаборніцтва былі з ЗША, Вялікабрытаніі, Францыі, 
Славакіі і Македоніі. У склад аб’яднанай каманды горада-героя 
Мінска і Брэсцкай крэпасці-героя, якая выступала за Беларусь, 
уваходзілі Віктар Зайцаў (капітан), Міхаіл Храмцэвіч, Віктар 
Волчак, Мікалай Бельчыкаў, Міхаіл Кошаль, Чэслаў Якубоўскі, 
Мікалай Быкаў, Вячаслаў Красічонак, Іван Бондар і Аляксандр 
Варыцкі.

У раздзеле троххадовак 2-е месца заняла задача М.Храмцэвіча 
і В.Волчака, трэцяе – М.Храмцэвіча, В.Волчака, М.Быкава і 
В.Красічонка. Сярод шматхадовых задач твор В.Волчака падзяліў 
3–5-е месцы. У раздзелах двуххадовак, эцюдаў, кааператыўных і 
зваротных матаў задачы беларусаў у прызавую тройку не трапілі, 
але таксама прынеслі заліковыя балы ў агульную капілку каманды.

У выніку беларуская зборная заняла ганаровае 3-е месца з 15,2 
бала, прапусціўшы наперад толькі першую і другую каманды 
Масквы (адпаведна 18,6 і 17,4 бала). На наступных месцах: 
4.Мурманск – 15 балаў; 5.Керч – 14,4; 6.Тула – 13,4; 7–8.Валгаград, 
Санкт-Пецярбург – па 13 балаў.

Аўтар двуххадоўкі з гэтага 
спаборніцтва (гл.дыяграму) 
– Міхаіл Храмцэвіч.

Белыя: Кре8, Фf8, Лb3, 
Сd6, Сh1, Ка6, Кd2, пп. е4, 
е7, f2, g7 (11).

Чорныя: Крd4, Лс1, Сh7, 
Kс3, Кg4, пп. а5, d3, е2, g6 (9).

Мат за 2 хады.
Дасылайце рашэнні на 

адрас рэдакцыі (220030 
г.Мінск, вул.Энгельса, 34а) 
або на электронны адрас: 
vadim_ne67@mail.ru.

Аналітычны твор
А вось эцюд, які склала беларуская каманда.
Іван Бондар, Міхаіл Храмцэвіч
Белыя: Крh2, Кb4, пп. а3, а6 (4).
Чорныя: Кре5, Лf7, пп. b5, с4, с7, h4 (6).
Выйгрыш.
1.a7! (1.Кc6+? Kрd6! =) Лf2+! 2.Kрg1! (2.Kрh1? Лf8! 3.Кc6+ Kрf4! 

або 2.Kрh3? Лf3+ 3.~ Л:a3 з перавагай чорных) Лf8 3.Кc6+ Kрf4! 
4.Кb8 Kрg3! (4…c3? 5.a8Ф c2 6.Фc6!) 5.a8Ф h3 6.Фh1! (6.Ф~?? 
h2+ 7.Kрh1 Лf1х) Лf2! (6…c3? 7.Фh2+!) 7.Ф:h3! Kр:h3 8.Kр:f2 
Kрg4! 9.Кa6! (9.Kрe3? c5! 10.Кa6 Kрf5 11.К:c5 Kрe5 12.Кe4 Kрd5 
13.Кc3+ Kрc5 14.Кa2 Kрb6 15.Kрd4 Kрa5 16.Kрc3 Kрa4 17.Kрb2 
Kрa5 з пазіцыйнай нічыёй, 9.Кc6? Kрf4! 10.Kрe2 Kрe4! =) с6! (9…
Kf4 10.К:c6) 10.Kрe3 Kрf5 11.Kрd4 c3! 12.Кb4! Kрe6 13.Kрc5 Kрd7 
14.К:c6! (14.Кc2? Kрc7! 15.Кd4 Kрb7 16.К:c6 c2 17.Кa5+ Kрa6 18.Кb3 
c1Ф+ 19.К:c1 Kрa5 20.~ Kрa4 21.~ Kр:a3 =) c2 15.Кe5+ ~ 16.Кd3 з 
выйгрышам.

Седзячы дома…
Ва ўмовах пандэміі чэмпіён свету Магнус Карлсен зладзіў у 

інтэрнэце анлайн-турнір васьмі мацнейшых гросмайстраў па 
хуткіх шахматах з прызавым фондам 250 тысяч долараў. Удзельнікі 
змагаліся па кругавой сістэме, а потым чацвёрка лепшых згуляла 
матчы плэй-оф. М.Карлсен спачатку заняў 3-е месца, але пасля 
перамог у паўфінале і фінале і заваяваў галоўны прыз. Вось дзве 
партыі з гэтага турніру.

Магнус Карлсен – Аніш Гіры
1.d4 Кf6 2.c4 e6 3.Кf3 d5 4.Кc3 Сb4 5.cd ed 6.Сf4 Кe4 7.Лc1 Кc6 

8.Кd2 g5 9.Сe3 К:c3 10.bc Сa3 11.Лb1 f5 12.g3 Сd6 13.Лg1 0-0 14.h4 
f4 15.gf g4 16.Лb5 Кe7 17.f5 h5 18.Сg5 c6 19.Лb2 Л:f5 20.e4 Л:g5 21.hg 
Кg6 22.e5 Сf8 23.Сd3 Кf4 24.Кf1 Ф:g5 25.f3 К:d3+ 26.Ф:d3 Фc1+ 
27.Крf2 Ф:b2+ 28.Кd2 Сf5 29.Ф:f5 Ф:d2+ 30.Крg3 Ф:c3 31.Крh4 Ф:d4 
32.Лg3 Сg7 33.f4 Лf8, 0:1.

Магнус Карлсен – Дзін Ліжэнь (паўфінал)
1.d4 Кf6 2.Кf3 d5 3.Сf4 e6 4.Кbd2 c5 5.e3 Фb6 6.Лb1 Сd6 7.c3 cd 

8.cd С:f4 9.ef Кc6 10.Кb3 a5 11.a3 a4 12.Кc1 Сd7 13.Кa2 Кe4 14.Кc3 
Фc7 15.g3 К:c3 16.bc Кa5 17.Лc1 Кb3 18.Лc2 Фd6 19.Сd3 Ф:a3 20.0-0 
f6 21.Лe1 0-0 22.Фb1 Фd6 23.Лce2 h6 24.f5 ef 25.Кh4 Лae8 26.К:f5 
С:f5 27.Л:e8 Кd2 28.Л:f8+ Кр:f8 29.Ф:b7 Кf3+ 30.Крh1 К:e1 31.С:f5 
Кf3 32.Сg6 Кg5 33.Фc8+, 1:0

Партыю даслаў чытач
Наш сталы чытач і адданы прыхільнік старадаўняй гульні 

Славамір Буката паспаборнічаў з шахматным сімулятарам 
«Chessmaster10» і перамог яго.

Славамір Буката – «Chessmaster10»
1.е4 е6 2.d4 d5 3.Kc3 de 4.K:e4 Kd7 5.Cd3 Kgf6 6.Kg5 c5 7.K1f3 

h6? 8.K:e6 Фе7 9.0-0 fe 10.Cg6+ Kрd8 11.c4 cd 12.Cf4 e5 13.Ле1 
Kg4 14.Cg3 Фd6 15.Фс2 Фb6 16.Фf5 Kdf6 17.K:e5 K:e5 18.Ф:е5 Cd7 
19.Лаd1 Cb4 20.Ле2 Фс5 21.Фf4 Ф:с4 22.Лс2 Фе6 23.Ф:d4 Ca5 24.Фс5 
Сb6 25.Cc7+ C:c7 26.Ф:с7+ Кре7 27.Фс5+ Крd8 28.Cf5, 1:0.

Праверце адказы
Задача М.Бельчыкава і М.Быкава, змешчаная ў «Народнай Волі» 

5 мая, рашаецца: 1.Фс4! (не рашае 1.Ф:d7? Сd6! або 1.Фе3? Лf4!). 
У пазіцыі з партыі белыя перамаглі шляхам 1.Ф:b5! (калі 1…Ф:b5, 
то 2.С:f6 Ле1+ 3.Л:е1 Фс6 4.g5 з непазбежным матам, а калі 1…
Фе3, то 2.Ф:е8+).

Першымі правільна рашылі Мікалай Шклярэўскі, Ігар Ананіч, 
Славамір Буката, Сяргей Галкін, Васіль Жуковіч, Віктар Жук.

Вадзім ЖЫлКО.

з  пЕРШЫХ  вуСнаЎ

Вольга Корбут 
адсвяткавала юбілей

У мінулыя выхадныя 
славутай беларускай 
гімнастцы споўнілася 

65 гадоў.

«Вашы дасягненні на 
гімнастычным памосце ўвайшлі 
ў гісторыю сусветнага спорту, 
– павіншаваў спартсменку 
Нацыянальны алімпійскі камітэт. 
– У 17 гадоў вам удалося заваяваць 
тры залатыя медалі на Алімпійскіх 
гульнях у Мюнхене, а праз чатыры 
гады – зноў падняцца на верхнюю 
прыступку алімпійскага п’едэстала 
ў Манрэалі. За гады кар’еры вы 
па праве заслужылі званне адной 
з найвялікшых спартсменак XX 
стагоддзя».

Нагадаем, што зараз Вольга 
Корбут жыве ў ЗША, хаця зрэдку 
і наведваецца ў Беларусь.

Канадскі трэнер 
патрабуе грошай

Былы настаўнік хакейнага 
мінскага «Дынама» Гордзі Дуаер 
судзіцца з беларускім клубам.

У 2018 годзе сталічныя 
«Зубры» пад кіраўніцтвам 
канадскага спецыяліста паказвалі 
не самую лепшую гульню – выдалі 
рэкордную серыю паражэнняў 
з 11 матчаў. Пасля гэтага клуб 
скасаваў кантракт з Дуаерам, была 
інфармацыя, што з канадцам да 
канца не разлічыліся.

Днямі генеральны дырэктар 
мінскага «Дынама» Дзмітрый 
Баскаў распавёў pressball.by, што 
паміж клубам і былым галоўным 
трэнерам сапраўды існуюць 
пэўныя фінансавыя рознагалоссі, 
разгляд гэтай справы зараз 
ідзе ў судзе. Вердыкт пакуль не 
вынесены.

Уладзімір ШАНТАРОВІЧ:
«Няма гарантыі, што і ў наступным   

  годзе пройдзе Алімпіяда…»
Галоўны трэнер зборнай Беларусі па веславанні на байдарках і каноэ распавёў 

«Народнай Волі» пра тое, чаму «сёння не варта апускаць рукі».

футБОЛ

БАТЭ ўмацоўвае пазіцыі
Адбыліся матчы 9-га тура чэмпіянату Беларусі 

па футболе.

Каманды Гульні Выйгрышы Нічыі Паражэнні Мячы Ачкі
БАТЭ 9 6 1 2 19–9 19
Тарпеда-БелАЗ 9 5 3 1 12–5 18
Энергетык-БДУ 9 6 0 3 12–9 18
Слуцк 9 5 1 3 15–14 16
Шахцёр 9 4 3 2 11–3 15
Іслач 9 5 0 4 11–13 15
Дынама (Бр) 9 4 1 4 12–10 13
Рух 9 3 4 2 7–5 13
Дынама (Мн) 9 4 0 5 12–10 12
Віцебск 9 3 3 3 7–9 12
Славія 9 3 2 4 10–14 11
Гарадзея 9 3 2 4 6–10 11
Мінск 8 3 1 4 12–16 10
Нёман 8 2 2 4 9–11 8
Смалявічы 9 0 4 5 6–14 4
Белшына 9 0 3 6 7–16 3

Турнірнае становішча

Вось іх вынікі: «Тарпеда-БелАЗ» 
(Жодзіна) – «Гарадзея» – 3:1, «Энергетык-
БДУ» – «Дынама» (Брэст) – 2:1, «Шахцёр» 
(Салігорск) – «Славія» (Мазыр) – 
2:0, БАТЭ (Барысаў) – «Слуцк» – 3:0, 
«Белшына» (Бабруйск) – «Віцебск» – 1:1, 
«Дынама» (Мінск) – «Іслач» (Мінскі раён) 
– 1:0, «Рух» (Брэст) – «Смалявічы» – 0:0.

Дарэчы, Беларуская федэрацыя фут-
бола прыняла рашэнне аб пераносе 
матча гэтага тура паміж «Мінскам» і 
гродзенскім «Нёманам» на больш позні 
тэрмін у сувязі з тым, што ў футбаліста 
«Мінска» падазрэнне на наяўнасць 
каранавіруса.

Фота: fcbate.by.

Чатыры гады таму падначаленыя 
Уладзіміра Шантаровіча на Алімпіяду не 
патрапілі, і гісторыя была, мякка кажучы, 
непрыгожая.

Вясной 2016 года пры падрыхтоўцы да 
Гульняў у Рыа-дэ-Жанейра зборная Беларусі 
паехала на трэніровачны збор у Францыю. 
Далей падзеі разгортваліся, як у дрэнным 
кіно: падазрэнні ў захоўванні і ўжыванні 
забароненых прэпаратаў, жорсткі вобшук…

У выніку Міжнародная федэрацыя каноэ 
дыскваліфікавала нашу нацыянальную 
каманду на год. Адпаведна, на Гульні зборная 
не паехала, хаця мела рэальныя шанцы на 
некалькі медалёў. У тым ліку і залатых.

А ў студзені 2017 года Міжнародны 
арбітражны спартыўны суд у Лазане цалкам 
апраўдаў зборную Беларусі і зняў з яе 
дыскваліфікацыю. Аднак, як кажуць, цягнік 
ужо сышоў.

Галоўны трэнер беларускай каманды 
Уладзімір Шантаровіч не хаваў эмоцый, калі 
каментаваў гэтую справу, і называў тых, хто 

яе арганізаваў, «злачынцамі».
«Парупіліся канкурэнты», – выказваў 

меркаванне Уладзімір Уладзіміравіч. І дадаваў, 
што зборная возьме сваё на наступнай 
Алімпіядзе ў Токіа.

Але зноў не склалася. Як вядома, 
Гульні-2020 з-за пандэміі каранавіруса 
перанесены як мінімум на год…

– Нягледзячы на ўсе выклікі лёсу, 
каманда зараз праводзіць на вяслярнай базе 
ў Мазыры цэнтралізаваную падрыхтоўку, – 
кажа Уладзімір Шантаровіч. – Працуем, як 
звычайна, без нейкіх паслабленняў.

– Міжнародных спаборніцтваў пакуль 
не прадбачыцца?

– Так, бо нават межы закрыты. Але ў 
любым выпадку напрыканцы гэтага месяца 
Міжнародная федэрацыя каноэ афіцыйна нам 
паведаміць пра тое, што чакае каманды ў 
бліжэйшай перспектыве.

Усё будзе залежаць ад каранавіруса, бо 
зараз усе дарослыя спаборніцтвы, а таксама 
маладзёжныя і юнацкія адменены.

Магчыма, калі сітуацыя нармалізуецца, 
у гэтым годзе правядуць чэмпіянат свету па 
неалімпійскай праграме, але гэта, як кажуць, 
віламі па вадзе пісана.

– А ўнутраныя спаборніцтвы пройдуць?
– Мы рыхтуемся і да чэмпіянату краіны, і 

да Кубка Беларусі.
– Колькі медалёў планавалі заваяваць на 

Алімпіядзе ў Токіа?
– Задача была выйграць не менш за тры 

ўзнагароды.
– Крыўдна, што мы зноў «праплываем» 

міма Гульняў?
– Дык «праплываем» не толькі мы. 

Крыўдна венграм, палякам, французам, 
спартсменам з Германіі. Але жыццё на гэтым 
не заканчвецца, не варта апускаць рукі. Калі 
моцныя, то выжывем. А калі ты слабы – сядзі 
на канапе, абурайся, і больш ад цябе нічога не 
патрабуецца.

Таму будзем настройвацца на новую схему 
работы. Няма ж стопрацэнтнай гарантыі, што 
і ў наступным годзе Алімпіяда адбудзецца. 
Думаю, і Міжнародная федэрацыя каноэ, і 
Міжнародны алімпійскі камітэт разглядаюць 
розныя варыянты развіцця падзей. Сітуацыя 
ж з пандэміяй пакуль не вырашана.

А нам застаецца толькі спадзявацца на 
лепшае і працаваць. Не будзе Алімпіяды ў 
Токіа – дачакаемся Гульняў у Францыі. Ніхто 
не памёр – ужо добра. Жыццё працягваецца.

– Заробкі для трэнераў і спартсменаў у 
такой сітуацыі захоўваюцца?

– Пакуль у дыяпазоне гэтага года ўсё 
захавалася на ранейшым узроўні. Што далей? 
Я не ведаю. Напэўна, спартсмены выступяць 
на чэмпіянаце Беларусі, пакажуць пэўныя 
вынікі, ад якіх і будуць адштурхоўвацца пры 
вызначэнні будучых заробкаў.

Вядома, што ў спартсменаў аплата працы 
залежыць ад паказаных вынікаў, а таму 
былыя перамогі трэба пацвярджаць. Што і 
можна будзе зрабіць падчас нацыянальнага 
першынства.

– У камандзе ўсе здаровыя?
– Дзякуй Богу, праблем ні ў кога няма.

Алесь СІВЫ.

«Хай свеціцца імя тваё, Беларусь!»
Каханне, любоў да Беларусі, да маці, да роднай мовы 

ў вершах народнага паэта Беларусі Рыгора Барадуліна.
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Ізноў гульня…
Чэмпіянат Беларусі па хакеі на траве працягнецца ў чэрвені.

Як стала вядома, жаночае 
першынство працягнецца 5–6 
чэрвеня. Камандам засталося згуляць 
шэсць тураў, пасля чаго чатыры 
лепшыя дружыны будзе чакаць 
серыя плэй-оф: у паўфінальнай серыі 
для выхаду ў фінал трэба атрымаць 
дзве перамогі, у фінальнай – тры 
перамогі.

Му ж ч ы н ы  пач н у ц ь 
спаборніцтвы 6–7 чэрвеня. Ім трэба 
згуляць шэсць тураў, пасля чаго 
чатыры лепшыя каманды таксама 
сустрэнуцца ў паўфінальнай і 
фінальнай серыях.

На пачатку красавіка чэмпіянат 
Беларусі быў прыпынены з-за 
каранавіруса.

Паколькі ў рэдакцыі няма магчымасці рэцэнзаваць і вяртаць нявыкарыстаныя матэрыялы, яна пакідае права ўступаць 
у перапіску за сабой. За iнфар ма цыю, раз меш ча ную ў рэк лам ных аб'явах, рэ дак цыя не ад каз вае. Мо гуць дру ка вац ца 
ма тэ ры я лы, у якiх пазiцыя аўта раў не пад зя ля ец ца га зе тай. Па с вед чан не аб дзяр жаўнай рэгістра цыі сродку масавай 
інфармацыі №947 ад 6 студзеня 2010 г. выдадзена Міністэрствам інфармацыі Рэспублікі Беларусь (па с вед чан не аб 
дзяр жаўнай рэгістра цыі №224 ад 6 са кавіка 2000 г.). Над ру ка ва на  ў друкарні дзяржаўнага прадпрыемства «Выдавецтва  
«Беларускі Дом друку». ЛП №93/106 ад 30.04.2004.  Пр-т Незалежнасці, 79/1, 220013, г. Мінск. Падпiса на ў друк 
10.08.2020 у 17.00. Аб'ём 4 друк. ар ку шы. Ты раж  22 040 экз. За каз № 2504.

Из пЕРвЫХ уСт дуХОЎнаЕ
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21 Тады Ісус паклікаў дзіця, 
паставіў яго сярод іх і сказаў: 
праўду кажу вам, калі  
не навернецеся і не станеце  
як дзеці, не ўвойдзеце  
ў Царства Нябеснае.
Святое Евангелле паводле Мацвея, 18: 2–3 

Святы Аўгусцін сказаў: 
«Калі не паверыце — не зразумееце».
Дык зразумей, душа мая: 
дзеці — Божыя пасланнікі на зямлі, 
яны — жывы помнік 
Божай міласэрнасці, 
яны — рабы праведнасці. 
Хто з іх шукае гонару, 
той не варты яго.
Засцеражэм 
дзяцей нашых ад памылак,
якія мы самі зрабілі,
і Бог падможа ім стаць святымі.
А мы,
бацькі і выхавальнікі,
давайце павольна-павольна сталець,
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22 Зірніце на птушак нябесных: 
яны не сеюць, і не жнуць, і не 
збіраюць у жытніцы; і Айцец 
ваш Нябесны корміць іх.

Святое Евангелле паводле Мацвея, 6: 26 

Уладар нябесны!
Калі чалавек гаспадар на зямлі,
калі ён частка Тваёй прыроды,
то чаму адзін ён
у поце здабывае сабе хлеб?
Чаму птушак, звяроў, 
якія не сеюць, не жнуць, 
Ты корміш?
Чаму птушкі лёгкія ў палёце? 
Чаму ім заўсёды весела? 
Вольнымі птушкамі 
ўлятаюць у душу 
словы Уладара Нябеснага: 
«Каб быць задаволеным жыццём, 
навучыся, Чалавек, 
цешыцца тым, што ёсць. 
У беднасці нараджаюцца 
багатыя думкі.
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бо вельмі ж хутка 
прыходзіць старасць,
якой ніхто не жадае.
Давайце, як вучыць Сын Божы,
павернемся да дзяцей нашых,
зразумеем, палюбім іх шчыра,
не стомімся слугаваць ім,
па-добраму зайздросціць ім,    
бо незайздросная доля ў таго,
каму ніхто не зайздросціць.
Давайце будзем як дзеці,
інакш не ўвойдзем 
у Царства Нябеснае.
За дзяцей нашых 
памолімся
на ўсходзе дня,
на захадзе сонца.

Амін.
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Станеш багатым,
калі будзеш жадаць 
толькі неабходнага, 
калі страціш цікавасць да таго, 
чаго не маеш і мець не зможаш. 
Не рабіся рабом багацця, 
прага да яго — смала, 
якая склейвае духоўныя крылы. 
Спакуса нажывы заўсёды стукаецца
ў твае дзверы, 
але ж ад цябе залежыць, 
ці ўпусціш ты яе. 
Запомні, Чалавек, 
багаты той,
хто любіць раздаваць...» 
Твая праўда, Уладар: 
канцы з канцамі 
можна зводзіць без канца. 

Амін.

Уладзiмiр ЛIПСКI

«Памiлуй i ўзвысь»
Малiтвы.

(Працяг. Пачатак у №№ 53-62.)
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21 Тады Ісус паклікаў дзіця, 
паставіў яго сярод іх і сказаў: 
праўду кажу вам, калі  
не навернецеся і не станеце  
як дзеці, не ўвойдзеце  
ў Царства Нябеснае.
Святое Евангелле паводле Мацвея, 18: 2–3 
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дзяцей нашых ад памылак,
якія мы самі зрабілі,
і Бог падможа ім стаць святымі.
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у поце здабывае сабе хлеб?
Чаму птушак, звяроў, 
якія не сеюць, не жнуць, 
Ты корміш?
Чаму птушкі лёгкія ў палёце? 
Чаму ім заўсёды весела? 
Вольнымі птушкамі 
ўлятаюць у душу 
словы Уладара Нябеснага: 
«Каб быць задаволеным жыццём, 
навучыся, Чалавек, 
цешыцца тым, што ёсць. 
У беднасці нараджаюцца 
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Гатэль у ацалелым даваенным доме 1910 года, 
дзе спыняўся прэзідэнт Польшчы і вядомыя рэжысёры

У сувязі з COVID-19 робім усё неабходнае:

вул. Смольна 14 Варшава

Jaroslaw Chołodecki, г. Варшава, Польшча

bbwarsaw.com дэзынфікуем пакоі і ўсе паверхні;
сняданкі падаем ва ўласным дворыку;
частуем нашых гасцей уласнай гароднінай, кавай і мёдам з даху гатэля;
прапаноўваем бясплатныя ровары як альтэрнатыву грамадскаму транспарту

Для тых, хто шукае адметнае месца для начлегу

ООО «ИРВИНГА ГРУППА» УНП 191751509

Хто такі Брэндан Козун?
Мінскае хакейнае “Дынама” дасягнула дамоўленасці аб падпісанні кантракта з канадскім хакеістам.

Светлана Зеленковская 
пережила стремительные роды

Младшего сына Мирона известная белорусская актриса родила очень быстро. За полчаса до его рождения 
она еще собиралась в магазин и на тусовку с друзьями – на роды не было даже намека!

Владимир ЯПРИНЦЕВ:
«И после болезни ежедневно 
пробегаю 10 километров…»

Бизнесмен и чемпион мира по самбо рассказал «Народной Воле» о легендарном борце Александре Медведе, 
о государстве и чиновниках, о жизни после того, как переболел коронавирусом.

На днях стало известно, 
что Министерство культуры 
Беларуси отменило тендер на 
создание фильма для детей и 
юношества, проект не получит 
государственного финансиро-
вания. Победителем тендера 
был признан проект Андрея 
Кудиненко «Десять жизней 
Медведя», посвященный био-
графии легендарного белорус-
ского спортсмена.

Как сообщает TUT.BY, кар-
тина в жанре мелодрамы долж-
на была рассказать о жизни 
Александра Васильевича – 
борца вольного стиля, трех-
кратного олимпийского чем-
пиона.

– Я не хочу винить все 
государство в том, что не наш-
ли финансирования на фильм 
об Александре Васильевиче 
Медведе, – говорит Владимир 
ЯПРИНЦЕВ. – И даже не 
исключаю, что, возможно, в 
Министерстве культуры есть 
чиновники, которые никогда о 
Медведе не слышали.

Поэтому здесь не государ-
ство виновато, а конкретные 
люди. Вот, например, при-
летаем мы в какой-нибудь 
аэропорт, и таможенник или 
пограничник, у которого дома 
неприятности или он просто 
не выспался, встречает вас 
с суровым лицом. И мы уже 
виноваты только потому, что у 
него плохое настроение. А мы 
думаем: «Ага! Виновата стра-
на и Таможенный комитет!» 
Но это же не так, правильно?! 
Этого таможенника воспиты-
вали мама, папа, школа. Где-то 
недовоспитали…

Но я на днях встречался 
с друзьями-борцами, и все 

просто уверены, что юбилей-
ный, 50-й, турнир на призы 
Александра Медведя пройдет 
очень красиво и благород-
но. И мы даже не думали о 
том, что нам кто-то должен 
помогать, что нам чем-то обя-
зано Министерство культу-
ры. Мы знаем, что Александр 
Васильевич – наш кумир, и 
таким он останется для всех 
нормальных людей.

– Если на фильм не хвата-
ет денег, может, тогда стоило 
бы обратиться к обществен-
ности, к бизнесменам, чтобы 
они помогли профинансиро-
вать проект?

– Когда я слышу фами-
лию Медведь, то у меня мороз 
по коже идет. Он для меня 
– настоящая легенда! И я, 
например, считаю унизитель-
ным просить на фильм у того 
же Министерства культуры. 
Лучше я сам поступлю так, как 
должен поступить.

И, вы знаете, борцы – это 
такие люди, которые в первую 
очередь на Бога и на себя наде-
ются. Может, у Министерства 
культуры на самом деле 
финансовые проблемы, откуда 
я знаю? Почему я должен на 
них надеяться? Только на себя!

Кстати, бывший министр 
спорта и туризма Юрий 
Леонидович Сиваков лично 
предлагал мне быть у него 
заместителем, но я сказал, что 
не достоин. Не хватает «вер-
тикальных» знаний. Считаю, 
что председателем Федерации 
самбо я был достойным, а вот 
на должность замминистра 
спорта еще нужно подучиться, 
как Чапай говорил.

– Как считаете, фильм о 
Медведе все равно появится?

– Уверен в этом. Если не 
Министерство культуры сде-
лает, то обязательно найдут-
ся люди, которые осуществят 
этот проект.

Как уже говорил, в сен-
тябре этого года будет юби-
лейный турнир на призы 
Александра Васильевича, и 
не сомневаюсь, что, несмотря 
на пандемию в мире, приедет 
очень много друзей легендар-
ного спортсмена. Как говорят, 
нельзя остановить планету, 
которая крутится. Поэтому 
уверен, что и финансирование 
найдется, и фильм будет.

– Если уж затронули тему 
пандемии… Вы же сами весной 
переболели коронавирусом, как 
себя сейчас чувствуете?

– Болезнь мои планы, без-
условно, поменяла. На прошлой 
неделе, например, я должен 
был с друзьями совершать вос-
хождение на Эльбрус, но увы… 
Врачи не рекомендовали, хотя 
я не сомневаюсь, что поднялся 
бы. Но это уже гордыня. Когда 
ты говоришь, что ты какой-то 
особенный, то это неправильно. 
Надо спокойно ко всему отно-
ситься и реально оценивать 
ситуацию. И надо видеть зна-
ки, которые тебе посылает Бог. 
Так что походы в горы пока что 
пришлось отложить на более 
поздний срок.

Кстати, друзья на Эльбрусе 
все равно побывали и даже 
подняли на вершину мою 
фотографию! Сказали мне: 
«Ты, брат, был с нами!» Мне 
это, конечно, очень приятно.

– Владимир Геннадьевич, 
знаю, что вы большой люби-
тель бега. От пробежек после 
болезни не отказались?

– Не отказался и дистан-
цию оставил прежнюю – в 
среднем ежедневно пробегаю 
по 10 километров. А вот темп 
уменьшил.

Врачи говорят, что неже-
лательна интенсивность в 
движениях, рывковая работа. 
Ходить и бегать надо в одном 
темпе, чтобы легкие раскры-
лись, продышались и кровь 
насытилась кислородом.

– Сейчас медицинское 
обследование проходите 
регулярно?

– К сожалению, нет. Не 
обследуюсь, пока, как говорят, 
жареный петух в одно место 
не клюнет. И это плохо.

– В сентябре в Минске пла-
нируется полумарафон, раньше 
вы принимали в нем участие. 
Сейчас какие планы на забег?

– Хочется, безусловно, но 
буду смотреть на состояние здо-
ровья и исходить из тех реко-
мендаций, которые дадут врачи.

К тому же осенью в Минске 
пройдет чемпионат мира по 
самбо среди ветеранов, мы удо-
стоились такой чести. Как гово-
рится, не было бы счастья, да 
несчастье помогло. Нидерланды 
должны были принять первен-
ство, но из-за пандемии оно не 
состоялось. Теперь фестиваль 
борьбы пройдет в «Стайках».

– Говорят, что осенью 
может начаться вторая волна 
коронавируса…

– Я об этом не думаю, 
как будет, так и будет. 
По-прежнему постоянно мою 
руки и соблюдаю рекоменда-
ции медиков.

У меня выработались анти-
тела, и я свой человеческий 
долг выполнил – пошел и сдал 
плазму. И по крайней мере двум 
человекам она пригодилась…

Алесь СИВЫЙ.
Фото: tribuna.com.

ЛЕГІЯнЕРЫ

ЧаСтнаЯ ЖИзнь

Як паведамляе прэс-служба клу-
ба, 30-гадовы форвард Брэндан 
Козун папярэднія сезоны правёў у 
КХЛ, выступаючы за фінскі “Ёкерыт”, 
яраслаўскі “Локомотив” і магнітагорскі 
“Металлург”. Усяго ў КХЛ нападаючы 
правёў 308 гульняў, на яго рахунку 230 
ачкоў (86 галоў і 144 галявыя перада-
чы). Пагуляў хакеіст і ў НХЛ, правёў 20 
матчаў за “Таронта”. У складзе зборнай 
Канады станавіўся бронзавым прызёрам 

маладзёжнага чэмпіянату свету 2010 года 
і бронзавым прызёрам Алімпіяды-2018.

“Беларускі клуб можна павіншаваць з 
гэтым трансферам, – піша sport-express.
ru. – Канадзец павінен быў выступаць за 
кітайскі “Куньлунь”, дэталі кантракта 
ўжо былі абмеркаваны. Але тут свет 
абваліўся з-за каранавіруса, кітайская 
каманда апынулася на мяжы знікнення, а 
пераезд у Расію адбыўся толькі на ўмове 
сур’ёзнага скарачэння бюджэту. Кажуць, 

што Брэндану адразу прапанавалі на 50 
працэнтаў менш, чым ён атрымліваў 
раней. Ігрок адмовіўся і знайшоў іншы 
варынят у КХЛ.

Дарэчы, апошні сезон у Брэндана быў 
не вельмі ўдалы, бо пераход адбыўся з-за 
сквапнасці, а не таму, што так было 
лепш для кар’еры. Былы віцэ-прэзідэнт 
магнітагорскага “Металлурга” Генадзь 
Вялічкін даў шмат грошай – легіянер, 
зразумелая справа, пагадзіўся. Але ў 

выніку ўсё апынулася ганьбай. Пасля 
47 ачкоў у Яраслаўлі ён набраў усяго 23 
за “Металлург”, і на яго гульню многія 
пляваліся.

Зрэшты, асудзіць Козун за пераход 
нельга. Ён у гэтай лізе, каб зарабіць 
пабольш грошай. Упэўнены, што Брэндан 
спатрэбіцца Мінску, ды і наогул ата-
ка беларускай каманды з кожным днём 
становіцца ўсё больш сімпатычнай…”

Алесь СВЯТлАНІЧ.

«Спонтанность, легкость и 
полное доверие – именно это 
пришло в мою жизнь с рож-
дением Мирона, – рассказала 
Светлана в «Инстаграме». – Я 
наконец-таки увидела, почув-
ствовала, открыла и узнала 
себя. Теперь я в ладу с самой 
собой. И наслаждаюсь полно-
той и достаточностью. И всё 
хорошо.

Мирон – это Ракета! 
Мирон – это Свобода выбора 
и радостное, захватывающее 
приключение!

Рекордно стремительные 
роды. От первой схватки до 
появления Мирона – 40 минут. 
Я на полном серьезе. Когда 
начались роды, собиралась на 
уже традиционный субботний 
Эко-Уикенд. Состояние было 
таким легким, ненапряжным 
и совсем не напоминало роды. 
О том, что Мирон появится 
через 40 минут, я даже помыс-
лить не могла. Наносила 
последние штрихи по маки-

яжу и подкручивала волосы, 
подбирала одежду. Но всё ста-
ло очень быстро развиваться, 
хотя и совсем не было боль-
но. Где-то на 15-й минуте я 
всё-таки поняла, что это уже 
не шуточки, и стала вместе 
с няней Наташей собирать 
вещи и параллельно звонить 
в «скорую». Только я туда 

позвонила, как почувствова-
ла, что «скорая» не успеет... 
Спокойная, как удав, напра-
вилась к теперь уже «священ-
ному» дивану, Наташа успе-
ла бросить плед, понимая на 
ходу, какая ответственность 
сейчас на нее свалится. Мы обе 
были прекрасны и сильны, мы 
это сделали легко и спокойно. 

Мирон неожиданно родился 
дома. Роды очень смело и уве-
ренно приняла наша доблест-
ная няня Наташа. В середине 
родов я додумалась позвонить 
моей подруге и крестной годо-
валого Феди, которая при-
нимала роды у меня в 2019 
году, она сориентировала нас 
с Наташей, как дальше быть 
с Мироном, и уже подготав-
ливала нас к перерезанию 
пуповины. «Скорая» приехала 
спустя 20 минут после родов 
и, слава Богу, пуповину пере-
резали медики, а не мы садо-
выми ножницами…”

Мирон – четвертый сын 
Сергея Михалка.

Вместе со Светланой 
Зеленковской музыкант вос-
питывает шестилетнего 
Макара и годовалого Федора.

В первом браке с солист-
кой группы «Мантана» 
Алесей Берулавой в 1995 году 
у Михалка родился сын Павел.

Алина ВЕТРОВА.

Паколькі ў рэдакцыі няма магчымасці рэцэнзаваць і вяртаць нявыкарыстаныя матэрыялы, яна пакідае права 
ўступаць у перапіску за сабой. За iнфар ма цыю, раз меш ча ную ў рэк лам ных аб'явах, рэ дак цыя не ад каз вае. Мо гуць 
дру ка вац ца ма тэ ры я лы, у якiх пазiцыя аўта раў не пад зя ля ец ца га зе тай. Па с вед чан не аб дзяр жаўнай рэгістра цыі 
сродку масавай інфармацыі №947 ад 6 студзеня 2010 г. выдадзена Міністэрствам інфармацыі Рэспублікі Беларусь 
(па с вед чан не аб дзяр жаўнай рэгістра цыі №224 ад 6 са кавіка 2000 г.).
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Вось дык  
злодзей!

Бібліяклептаманам назы-
ваюць чалавека, які крадзе 
кнігі. Адзін з самых вядо-
мых бібліяклептаманаў – 
Стывен Блумберг, які скраў 
больш за 23.000 рэдкіх кніг 
з 268 бібліятэк. Каб скласці 
сваю калекцыю, якая ацэнь-
ваецца прыкладна ў 20 
мільёнаў долараў, Блумберг 
выкарыстоўваў самыя раз-
настайныя метады: часам ён 
прабіраўся ў бібліятэку цераз 
вентыляцыйную сістэму і 
нават шахту ліфта.

Правапіс 
рэфармаваўся 

двойчы
У 1918 годзе мовазнаўца 

і грамадска-палітычны дзеяч 
Браніслаў Тарашкевіч выдаў 
“Беларускую граматыку для 
школ” кірыліцай і лацінкай. 
Гэта была першая практыч-
ная граматыка. Канешне, 
былі ў яе і пэўныя недахо-
пы, якія дапрацоўваў у сва-
ёй граматыцы Язэп Лёсік. 
Распрацаваны ім правапіс 
называецца класічным, 
або “тарашкевіцай”. З 1933 
года ў выніку разгортван-
ня русіфікацыі замацавала-
ся так званая “наркамаўка”. 
Гэты правапіс рэфармаваўся 
двойчы: у 1956-м і ў 2008 год-
зе. Апошнім варыянтам мы 
карыстаемся сёння.

Калі чытаеш – 
менш міргаеш

У сярэднім мы міргаем 17 
разоў у хвіліну, 14.280 разоў за 14 
гадзін у дзень, 5,2 мільёна разоў 
на год. Калі чалавек чытае, ён 
міргае менш, таму нашы вочы 
вельмі стамляюцца.

Зялёны колер 
вачэй – рэдкі

Мяркуецца, што толькі 2 
працэнты насельніцтва све-
ту маюць зялёныя вочы, што 
азначае, што іх менш за тых, 
у каго радужная абалонка мае 
кары, чорны, блакітны, шэры 
колер. Гэта можа быць па 
шэрагу прычын.

Разумныя 
дэльфіны

Дэльфіны ведаюць свае 
– прыдуманыя самастойна – 
імёны, ведаюць, як клічуць 
сяброў і знаёмых. Знаёмячыся, 
прадстаўляюцца. І потым 
звяртаюцца адзін да аднаго па 
імёнах.

Врач назвала количество 
сала, которое можно 

съесть за день без вреда
Есть его необходимо в первой половине дня

Врач-диетолог Маргарита Королёва назвала коли-
чество сала, которое можно съесть за день без вреда 
для здоровья. Об этом специалист сообщила в беседе 
с ФАН.

Королёва отметила, что сало является полезным 
для здоровья мужчин и женщин продуктом. Дело в 
том, что он богат арахидоновой кислотой, которая 
влияет на построение гормонов. Помимо прочего, 
она оказывает положительное воздействие на репро-
дуктивную функцию человека.

Также этот продукт полезен для иммунитета, что 
особенно важно во время распространения вирусных 
инфекций.

Специалист сообщила, как необходимо есть сало, 
чтобы не нанести вред здоровью. По ее словам, чтобы 
избежать задержки жидкости из-за потребления этого 
соленого продукта, его следует есть в первой половине 
дня и в небольшом количестве: «Небольшого кусоч-
ка, 50–100 граммов в день, вполне достаточно для 
того, чтобы получить всю пользу из этого продук-
та. Зимой сало может приниматься на регулярной 
основе, изо дня в день. Маленький кусочек сала можно 
положить на какой-нибудь хрустящий хлебец».

Віктара Ганчарэнку выціснулі з ЦСКА
А яшчэ напярэдадні футбольныя спецыялісты і прадстаўнікі СМІ гадалі: ці дапрацуе беларускі трэнер у армейскай камандзе да канца сезона?

Вясной мінулага года, пас-
ля таго як ЦСКА прайграў 
піцерскаму «Зениту» 0:4, Віктара 
Ганчарэнку ўжо адпраўлялі ў 
адстаўку, а ў СМІ пачалося такое 
цкаванне, што Віктар Міхайлавіч 
махнуў на ўсё рукой і з’ехаў у 
Беларусь.

Затым, безумоўна, эмоцыі 
ўлягліся і ў трэнера, і ў яго 
крытыкаў, і ўсе сышліся на тым, 
што Ганчарэнка павінен вярнуцца ў 
каманду і працягваць працу.

Нядаўняе паражэнне ЦСКА ад 
«Зенита» не стала каталізатарам 
для новай порцыі крытыкі 
ў адрас Ганчарэнкі, бо яго і так 
крытыкавалі літаральна штодзень.

Хто толькі не шпурляў камяні ў 
агарод беларускага трэнера!

«Я першы сказаў, што Ганчарэнка 
не спраўляецца са сваімі абавязкамі, 
гэта бачна, – заявіў футбольны агент 
Дзмітрый Сялюк. – За ўвесь час пра-
цы ён не дасягнуў выніку. ЦСКА з ім 
становіцца ўсё горш, горш і горш.

Яшчэ мінулым летам яго трэ-
ба было адпусціць. Кіраўніцтву ўжо 
трэба зразумець: чым даўжэй яны 
будуць трымаць яго, тым горш буд-
зе камандзе. Тое, што чырвона-сінія 
кагосьці часам перамагаюць, нічога 
не азначае. На ўзроўні Лігі Еўропы 
яны не могуць выступаць.

Які сэнс яго трымаць? 
Ганчарэнка – гэта дробны трэ-
нер для дробнай каманды, ўзровень 
«Уфы», «Тамбова» альбо беларускага 
клуба. Чым хутчэй ён сыдзе, тым 
лепш. Віцю час ісці на выхад!»

Вядомы расійскі журналіст 
Васіль Уткін выказаўся пра 
Ганчарэнку больш далікатна: «Калі 
казаць пра яго трэнерскія здольнасці 
ў ЦСКА, то, на мой погляд, тут 
адбываецца цікавы феномен.

Праца ў ЦСКА паказвае: у 
Ганчарэнкі ёсць столь, у якую ён 
упіраецца. Упіраецца Віктар у пер-
шую чаргу ў тое, што рана ці позна 
калектыў перастае яго цярпець. Ён 
не прыхільнік гнуткай палітыкі, 
калі што, то адразу закручвае 
гайкі.

Між тым любая амбіцыйная 
каманда – гэта складанае, штод-
зённае выбудоўванне адносін з 
амбіцыйнымі людзьмі.

Я думаю, што шанцаў у 
Ганчарэнкі мала…»

На мінулым тыдні некато-
рыя расійскія СМІ паведамілі, 
што кіраўніцтва ЦСКА мае намер 
пакінуць Ганчарэнку на пасад-
зе галоўнага трэнера да заканчэн-
ня дзеяння кантракта (пагадненне 
з беларускім спецыялістам павінна 
было закончыцца летам гэтага года).

Але ўчора стала вядома: 
Віктар Ганчарэнка пакінуў паса-
ду галоўнага трэнера ЦСКА «па 
пагадненні бакоў».

Нагадаем, што Віктар Ганчарэнка 
ўзначальваў маскоўскую каман-
ду са снежня 2016 года. Пад яго 
кіраўніцтвам чырвона-сінія 
заваявалі Суперкубак Расіі і 
двойчы станавіліся сярэбранымі 
прызёрамі расійскай Прэм’ер-лігі.

Алесь СВЯТлАНІЧ.

ЦІКава

пОЛЕзнО знать ГРОмКОЕ дЕЛО

У академика Александра Белецкого  
забрали полмиллиона долларов
Деньги изъяли в доход государства по решению суда.

Как сообщала «Народная Воля», в феврале 
2019 года Минский городской суд признал 
61-летнего профессора, члена-корреспон-
дента НАН Беларуси, академика, лауреата 
Госпремии виновным в получении взяток.

Экс-директора РНПЦ травматологии и 
ортопедии Александра Белецкого задержали 
летом 2018 года. Бывший председатель КГБ 
Валерий Вакульчик рассказывал, что при 
обыске в гараже и по месту жительства у него 
нашли не только коллекцию дорогого алкого-
ля, но и 500 тысяч долларов наличными. Их 
арестовали. Белецкого приговорили к семи 
годам и шести месяцам лишения свободы с 
конфискацией имущества.

Когда в Уголовный кодекс были внесены 
изменения, согласно которым исключалось 
дополнительное наказание в виде конфиска-
ции, академик обратился в суд.

«В связи со вступлением в силу закона 
Республики Беларусь от 19 июля 2019 года 
прошу прекратить исполнение приговора в 
части конфискации имущества и освобо-
дить меня от дополнительного наказания», 
– зачитывали в суде заявление Александра 
Белецкого.

«С учетом установленных по делу обсто-
ятельств Белецкий подлежит освобождению 
от назначенного дополнительного наказа-
ния в виде конфискации имущества, – цити-
ровал TUT.BY решение судьи Валентины 
Зенькевич. – Следует отменить арест, 
наложенный на имущество осужденного».

В решении суда, как отмечалось в публи-
кации, было перечислено всё, что вернут вра-
чу: две памятные монеты чемпионата мира по 
хоккею 2014 года; памятную монету святите-

ля Николая Чудотворца; деревянную коробку 
с блюдцем, подстаканником и ложкой; более 
125 тысяч долларов на счетах в банках; авто 
BMW X3; гараж и квартиру в Минске; здание 
в Ратомке; парковочное место; 65 тысяч евро; 
354.600 долларов; облигации на сумму в 15 
тысяч долларов; iPhone.

«Невероятно! Суд вернул осужденному за 
взятки академику Белецкому полмиллиона 
долларов!» – такие заголовки моментально 
разлетелись по интернету.

Но, как оказалось, долго радоваться ака-
демику и его семье не пришлось. По иску 
представителя Генеральной прокуратуры 
денежные средства почти сразу взыскали в 
республиканский бюджет.

В Генеральной прокуратуре отказались 

подробно прокомментировать данное дело, 
сославшись на то, что, мол, неудобно высту-
пать с комментариями, когда уже есть реше-
ние суда. Но объяснили, что деньги были 
взысканы в госбюджет на основании норм 
закона о борьбе с коррупцией «в интересах 
государства».

«Есть нормы закона, которые позволяют 
это сделать, – говорят в прокуратуре. – И 
это далеко не единичный случай. Академик 
Белецкий далеко не единственный, с кем так 
поступили».

Поскольку Генеральная прокуратура при 
подаче искового заявления освобождена от 
уплаты госпошлины, ее, по решению суда, 
должен оплатить Белецкий. Стоит заметить, 
что это было еще в феврале минувшего года.

Успела ли семья Александра Белецкого 
воспользоваться деньгами, которые суд 
постановил вернуть? Как проходила проце-
дура их возвращения и повторного изъятия? 
Средства перечислили на расчетный счет или 
привезли, грубо говоря, в том же чемоданчи-
ке, в котором их изъяли из гаража?

Как выяснила «Народная Воля», после 
того как на изъятые деньги следователь нало-
жил арест, они находились на хранении у 
государства. Физически после решения суда 
эти деньги никто семье Белецкого не возвра-
щал. Их вернули только юридически в связи 
с тем, что отменили конфискацию, но по иску 
Генеральной прокуратуры их сразу же и взы-
скали в республиканский бюджет.

Сейчас Александр Белецкий отбывает 
наказание в витебской исправительной коло-
нии № 3 в поселке Витьба.

Марина КОКТЫШ.
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Доктар прызначыў Васілю прапіць жалеза. Цяпер у Васіля 
няма ні машыны, ні гаража.


– Мужчына, я вас баюся!
– Чаму?
– Вы можаце мяне згвалціць.
– Вы ж на 5-м паверсе, а я – на вуліцы. 
– Дык я зараз спушчуся.


Старасць – гэта калі дзяўчаты па выкліку едуць да цябе на 

машыне з чырвоным крыжам.


Існуюць дзве прычыны, чаму мы не верым людзям:
1) Мы іх не ведаем.
2) Мы іх ведаем.


– Падсудны, навошта вы тройчы абрабавалі адну і тую ж 

краму?
– Справа ў тым, што ў першы раз я ўзяў там сукенку 

для жонкі. Але ж вы ведаеце жаночыя капрызы: прыйшлося 
двойчы мяняць яе.


Прапанавала інтэрнэт-знаёмцу пісаць адзін аднаму 

рамантычныя лісты, як у старадаўнія часы: на паперы і 
дасылаць у канверце. Ад яго доўга нічога не было, а потым ён 
спытаўся:

– Скажы чэсна: ты ў турме?


Жыццё – хітрая штука: як толькі ў цябе на руках аказваюцца 
ўсе казырныя карты, яно пачынае гуляць у шахматы.


Калі палохаць страуса праз кожныя 25 сантыметраў, за ім 

можна будзе садзіць бульбу.


– Ну ўсё, я цяпер наркаман.
– З чаго гэта раптам?
– З бабулямі ля пад’езда не павітаўся.

УСМІХНІЦЕСЯ…

ФОТАФАКТ

Ці паб’е Ігар Бокій уласны рэкорд?
На Паралімпійскіх гульнях у Токіа, якія адкрыліся на гэтым тыдні,  

у зборнай Беларусі ўжо ёсць два залатыя медалі.

Віталь Гуркоў з’ехаў ва Украіну 
год таму. Дадому не вярнуўся ў мэтах 
бяспекі – пасля выбараў на многіх 
заводзілі крымінальныя справы.

На гэтым тыдні Віталь разам з 
іншымі музыкантамі выступіў на 
кіеўскім стадыёне «Алімпійскі» на 
канцэрце, прымеркаваным да Дня 
незалежнасці Украіны, – праспявалі 
песню «Воіны святла».

«Песня была напісана яшчэ да 
Майдана, але ўкраінскі народ паст-
фактум прызначыў гэты трэк 
музычным сімвалам рэвалюцыі ў 
Кіеве, – так вядучы анансаваў высту-
пленне беларускага гурта. – Потым 
гэтую песню заспявалі маракі-
патрыёты ў Крыме, і BRUTTO 
ўвайшоў у гісторыю Украіны».

– Натуральна, мы даведаліся, што 
запрошаны на ўрачыстасць, загадзя, 
– кажа Віталь ГУРКОЎ. – З аднаго 
боку, гэта было дастаткова нечакана, 
а з другога – вельмі прыемна.

Хаця шчыра скажу, што адмыс-
лова на рэпетыцыі не збіраліся. 
У нас было шмат канцэртаў і 
выступленняў, таму не было сэнсу 
збірацца, каб прагнаць адну песню 
– «Воіны святла» (яе і выканалі на 
«Алімпійскім»), якую і так выдат-
на ведаем. Да таго ж на стадыёне 
мы выступалі разам з сімфанічным 
аркестрам.

Адным словам, кожны рыхтаваўся 
сам па сабе, а вось у дзень высту-
плення давялося добра папраца-
ваць. Пасля таго як была зроблена 
аранжыроўка, пачаліся рэпетыцыі, 
генеральны прагон. Практычна 
ўвесь дзень правялі на канцэртнай 
пляцоўцы. Але яно было таго варта. 
Узяць удзел у такой імпрэзе – гэта 
гонар для кожнага.

Дарэчы, украінцы наш гурт добра 
ведаюць. Мы пачынаючы з 2014 
года ездзілі па ўсёй Украіне і давалі 
канцэрты, а песня «Воіны святла» 

стал ледзь не ўкраінскім гімнам. Яе 
і сёння спяваюць у Кіеве вулічныя 
музыканты на Хрышчаціку і на 
Андрэеўскім спуску.

– Вы праспявалі толькі адну 
песню?

– Так, бо графік выступленняў 
удзельнікаў святочнага канцэрта быў 
вельмі шчыльны. Кожны выступаў 
толькі з адным нумарам, такі быў 
фармат мерапрыемства.

– Гледачоў было шмат?
– Стадыён «Алімпійскі» быў 

забіты пад завязку. Святочны 
настрой проста вісеў у паветры, і 
гэта, напэўна, было найлепшае свят-
каванне Дня незалежнасці за ўсю 
гісторыю Украіны. Асабіста мяне 
там уразіла ўсё – і парад, і кан-
цэрт… Людзі яшчэ доўга ў горадзе 
святкавалі, і гэта было вельмі атмас-
ферна.

– Крыху больш за год прайшло 
з таго часу, як вы з’ехалі з Беларусі 
і зараз жывяце і працуеце ва 
Украіне. Якім быў для вас гэты год?

– За гэты час цалкам змянілася 
маё жыццё. І не толькі я апынуўся 
ў такім становішчы, але і тысячы 
іншых беларусаў, якія вымушаны 
былі пакінуць краіну.

Гэты год стаў таксама лакмусавай 
паперкай, паказаў, хто з тваіх сяброў 
і знаёмых чаго варты.

Але ў той жа час нагоды для ней-
кага песімізму не было па той про-
стай прычыне, што на гэта элемен-
тарна не хапала часу. Была праца, 
праца і яшчэ раз праца. Для выпра-
бавання ўласнага характару гэта 
даволі прадуктыўны год.

– Чым вы зараз займаецеся?
– Сам трэніруюся і іншых 

трэнірую. Акрамя таго, выступаю з 
гуртом на некаторых канцэртах.

Супрацоўнічаю з украінскай 

Федэрацыяй па тайскім бок-
се. Прайшоў курсы трэнерскай 
перападрыхтоўкі, атрымаў адпавед-
ны сертыфікат. І ўжо нават паспеў 
падрыхтаваць для зборнай Украіны 
спартсменку.

Займаюся таксама некаторымі 
цікавымі ютуб-праектамі ў 
байцоўскай сферы па раскручванні 
ў медыйнай прасторы байцоў і 
турніраў. Я выступаю як вяду-
чы і каментатар баёў, а таксама 
даводзіцца браць у спартсменаў 
інтэрв’ю.

– Адным словам, загрузілі сябе 
напоўніцу…

– Не скажу, што зусім няма воль-
най хвіліны, калі можна выдых-
нуць, але ў асноўным усё-такі рабо-
чы графік такі, што за дзень ледзь 
усё паспяваеш. У прамым сэнсе 
даводзіцца круціцца, як вавёрка ў 
коле.

– Ці моцна ваша жыццё ў Кіеве 
адрозніваецца ад таго, што было ў 
Мінску?

– Безумоўна, адрозніваецца, хаця 
я пастараўся зрабіць усё, каб не было 
дыскамфорту. Я вярнуўся да старога 
ладу жыцця: трэніруюся, выкладаю, 
займаюся музычнай дзейнасцю. Усё 
гэта было ў Мінску, усё гэта ёсць і 
зараз.

Але нельга параўноўваць машта-
бы ўкраінскай і беларускай сталіц. 
Кіеў – такі глабальны горад, і гэта 
вызначае многія іншыя акалічнасці. 
І ў жыцці, і ў працы. Але з большага 
я задаволены тым, што зараз маю.

– У асабістым жыцці за год 
нічога не змянілася?

– Тут у мяне ўсё нармальна. 
Пакуль не ажаніўся…

Алесь СІВЫ.
На фота: BRUTTO перад канцэртам  

на стадыёне «Алімпійскі» ў Кіеве.

Што такое танкавы 
біятлон?

На гэтых спаборніцтвах каманда Беларусі заняла 
перадапошняе месца.

У многих людей повышен уровень холе-
стерина в крови. Это приводит к сердечно- 
сосудистым заболеваниям, которые в насто-
ящее время являются основной причиной 
смертности. Но есть и хорошие новости. С 
помощью правильной диеты можно снизить 
уровень холестерина и сохранить здоровье 
сердца, пишет medicina.ua.

Существует множество противоречивых 
мнений о том, какие продукты повыша-
ют уровень холестерина. На самом деле нет 
никакой необходимости отказываться от 
любимых блюд – будь то яйца, сыр, шоколад 
или красное мясо. Главное – не выходить 
за рекомендованные рамки потребления 
жиров. Есть другой, более удобный, способ 

– добавить в свой рацион пять особенных 
продуктов. Это позволит вам заметно сни-
зить уровень холестерина за три месяца.

Пищевые волокна
В бобовых культурах содержится боль-

шое количество пищевых волокон, которые 
не перевариваются в желудочно-кишечном 
тракте. Пищевые волокна способны связы-
ваться с холестерином и выводить его из 
организма. Кроме того, они снижают вса-
сываемость насыщенных жиров в кишеч-
нике. Еще один источник пищевых волокон 
– цельнозерновой хлеб. В день необходи-
мо получать 18 граммов пищевых волокон. 
Эту норму можно набрать благодаря овся-

ной каше, куску цельнозернового хлеба и 
столовой ложке бобовых. Пищевые волокна 
содержатся также в овощах и фруктах.

Орехи
Большинство орехов, включая миндаль, 

грецкие орехи, арахис, помогают снизить 
уровень холестерина. Но при этом стоит 
воздержаться от соленых орехов, особенно 
если у вас гипертония. Почему орехи снижа-
ют уровень холестерина – пока до конца не 
ясно. Возможно, потому, что они содержат 
растительные стеролы и мононенасыщен-
ные жиры, которые защищают кровеносные 
сосуды от повреждений. Они также богаты 
пищевыми волокнами и витамином E. В 

день рекомендуют съедать 25–50 граммов 
орехов.

Соя
Соевое молоко, соевые бобы, тофу и сое-

вые йогурты помогают печени извлечь «пло-
хой» холестерин из кровотока. Если заме-
нить молочные продукты и мясо соевыми 
аналогами, это позволит убрать из рациона 
насыщенные жиры.

Здоровые жиры
Оливковое масло, которое содержит пре-

имущественно мононенасыщенные жиры, 
не снижает и не увеличивает уровень холе-
стерина. Тем не менее оно укрепляет стен-

ки сосудов, что защищает их от вредного 
воздействия холестерина. Поэтому жела-
тельно заменить сливочное масло в своем 
рационе оливковым. Лучше всего исполь-
зовать оливковое масло первого отжима. 
Рекомендованная доза – две чайные ложки 
в день.

Овсяная крупа
Овсяная крупа содержит вещества, кото-

рые называются бета-глюканы. Они форми-
руют на стенках желудочно-кишечного тракта 
пленку, которая предотвращает всасывание 
холестерина. В день необходимо получать три 
грамма бета-глюканов. Это небольшая миска 
каши и три овсяных печенья.

Танкавы біятлон – ваенна-прыкладныя спаборніцтвы 
паміж танкавымі экіпажамі ў мастацтве кіравання танкам 
і дакладнасці стральбы з усталяванага на танках асноўнага 
і дадатковага ўзбраення. Традыцыйна яны праводзяц-
ца на палігоне «Алабіна» ў Маскоўскай вобласці ў рамках 
Міжнародных вайсковых гульняў.

Згодна з інфармацыяй Міністэрства абароны Расіі, гэты від ваен-
на-прыкладнога спорту быў заснаваны ў 2013 годзе міністрам абаро-
ны Расійскай Федэрацыі Сяргеем Шойгу.

Зараз у этапе «Індывідуальная гонка» спаборнічалі танкісты з 
Беларусі, Казахстана, Азербайджана і Сербіі, наша каманда заняла 
трэцяе месца. Стралялі дрэнна. Горш – толькі сербы.

Віктар ШПАК.

ВЕДАЙ НАШЫХ!

З ПЕРШЫХ ВУСНАЎ

Першае золата плывец Ігар Бокій 
заваяваў у фінальным заплыве на 
дыстанцыі 100 метраў батэрфляем. Пры 
гэтым хлопец устанавіў новы рэкорд 
Паралімпіяд у гэтым відзе праграмы.

Учора спартсмен першынстваваў і 
на дыстанцыі 100 метраў на спіне з 

новым сусветным рэкордам у гэтай 
дысцыпліне.

Дарэчы, на Паралімпіядзе-2016 
года ў Бразіліі Бокій быў героем 
не толькі беларускай зборнай, бо 
заваяваў адразу сем медалёў – шэсць 
залатых і адзін бронзавы. Пры гэтым 

паставіў два рэкорды свету і шэсць 
рэкордаў Паралімпійскіх гульняў!

Тады ён пераўзышоў уласнае 
дасягненне па колькасці ўзнагарод 
Паралімпіяды-2012 у Лондане, калі 
на яго рахунку было пяць зала-
тых і адзін сярэбраны медалі. Усяго 
ў спартсмена цяпер ужо 15 узнага-
род Паралімпійскіх гульняў, але, 
як кажуць, у жыцці заўсёды ёсць 
месца подзвігу. Тым больш што 
Паралімпіяда толькі пачалася.

– Складана будзе ў Токіа пабіць свой 
уласны рэкорд, але ж нічога немагчы-
мага няма, – распавёў Ігар «Народнай 
Волі». – Плаванне, як і іншыя віды 
спорту, не стаіць на месцы, укараня-
юцца новыя методыкі і тэхналогіі, 
таму трэба проста ісці ў нагу з часам 
– і будуць новыя поспехі.

Дарэчы, нават купальныя касцюмы 
ўплываюць на вынік, і тут таксама 

мы сочым за прагрэсам. Праўда, пасля 
таго, як на адной з Алімпіяд шмат 
рэкордаў пабілі плыўцы ў гідракасцюмах, 
іх забаранілі. Занадта хутка плывуць.

Дарэчы, спрабаваў Ігар Бокій 
выступаць і на спаборніцтвах сярод 
здаровых спартсменаў, але там вялікіх 
вынікаў не дасягнуў.

– Для любога спартсмена важна, 
каб было як мага больш стартаў, таму 
і ўдзельнічаю ў такіх спаборніцтвах, 
як першынство Беларусі, – дадае плы-
вец. – Але пра ўдзел у міжнародных 
стартах пакуль не варта казаць. Для 
мяне ўсё-такі абраны больш лагод-
ны рэжым трэніровак, ды і вынікі не 
тыя, каб на нешта прэтэндаваць на 
сур’ёзных міжнародных першынствах.

У мяне праблема са зрокам, а гэта 
несумяшчальна з тымі нагрузкамі, 
якія неабходны, каб быў высокі вынік.

Алесь СВЯТЛАНІЧ.

БУДЬТЕ ЗДОРОВЫ!

Пять суперпродуктов для снижения уровня холестерина

Віталь ГУРКОЎ:
«У мяне ўсё нармальна. Пакуль не ажаніўся…»

Шматразовы чэмпіён свету па тайскім боксе і музыкант гурта BRUTTO распавёў «Народнай Волі»  
пра выступленне на канцэрце да Дня незалежнасці Украіны, а таксама пра тое, як яму жывецца ў Кіеве.


